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Am fost la gospodăria agricolă de 
Stat [Urlați- din regiunea Ploești, cu o 
zi înaintea Anului Nou. In sala de' 
festivități a gospodăriei se adunaseră 
peste 120 de muncitori, tehnicieni, in
gineri și funcționari. Consiliul gospo
dăriei, cu sprijinul comitetului de în
treprindere, organizase ședința cu ade
vărat sărbătorească, a inminării sar
cinilor de plan pe anul 1960, pe secții 
și pe brigăzi.

Agronomul șef al gospodăriei, ing. 
Cazacu, era vădit emoționat. De ce 
oare ?

In cursul anului 1959,. în gospodă- 
tie se obținuseră o serie de rezultate 
frumoase. Planul de producție la stru
guri din via ce ocupă 351 de ha. a 
fost îndeplinit și depășit; s-a obținut 
o depășire importantă de plan și la 
producția de lapte, ca și la cea de 
purcei. Gospodăria și-a încheiat anul 
1959 cu un beneficiu de peste 800.000 

Bțbe lei.
Succese ca cele de mai sus trebuiau 

continuate bineînțeles, în noul an. In
ginerul Cazacu își dădea bine seama 
cskjostul agronom șef al gospodăriei, 
inginerul Gheorghiu, care fusese numit 
de clțeva zile în funcția de director 
al gospodăriei de stat Săhăteni, mun
cise bine. Avea datoria așadar să-i 

, urmeze^exemplul și chiar să-l întreacă. 
Trebuia As din locul său de muncă de 
inginer șef al gospodăriei să știe a-i 
îndruma pe muncitori, tehnicieni și 
ingineri în așa fel, ca aceștia să lupte 
cu avint pentru a amplifica mult rea
lizările din 1959,

După ce planul de producție a fost 
înminat fiecărei șef de secție și bri
gadier s-au făcut înscrieri la cuvint. 
Adai bine de 4Î1 de tovarăși au cerut 
fiă vorbească.

— Eu și cei 4 rnecanizatori din bri
gada de mecanizare completă pe care 
O conduc, a spus tractoristul Repezi 
Alexandru, ne luăm ^angajamentul să

realizăm pe tarlalele ce ne revin cel 
puțin 2.400 kg. grîu și 3.100 kg. po
rumb boabe la ha.; totodată, să rea
lizăm o economie de piese și carbu
ranți de cel puțin 10.000 de lei.

— In numele brigăzii a 3-a viticole 
pe care o conduc, a subliniat maistrul 
viticol Predoiu Ștefan, mă angajez să 
realizeze în 1960, cel puțin 6.000 kg. 
struguri la ha, față de 4.100 de kg. 
cit este planificat, să regenerez via cu 
5.000 de marcote și să obțin economii 
de cel puțin 6M0 de lei.

Frumoase angajamente și-a luat și 
îngrijitorul de scroafe Eremia Ion. El 
a arătat că este hotărît ca în noul an 
să dobindească 15 purcei de la fie
care scroafă furajată, în loc de 13 pur
cei cît prevede planul. La rîndul său 
maistrul de cultură Drăgănescu Flo
rian, s-a angajat între altele să obți
nă de pe 25 de ha cite 40.000 de kg. 
porumb siloz la ha, astfel incit să 
asigure cel puțin cite 10 tone de po
rumb insilozat pentru fiecare vacă fu
rajată și cite 2 tone pentru fiecare 
scroafă cu purcei.

...Președintele comitetului de între
prindere, fierarul 'Schneider Paul nota 
mereu: mulgătorul Dumitru Nicolae 
va depăși cu cite 300 de litri planul 
de producție anual pe cap de vacă 
furajată ; tractoristul Grigore Ion va 
executa voluntar cu tovarășii lui de 
brigadă, 1800 de ore de lucrări meca
nizate; mecanicul Popescu Albert va 
repara în orele libere o combină...

Pe chipul inginerului șef Cazacu 
iradia o bucurie greu de reținut.

— Nu-i cunoșteam pe noii mei to
varăși de muncă, mi-a spus el. Ascul- 
iindu-i însă, mi-am dat seama că nu 
ne va fi greu ca in 1960, să obținem 
producții cu mult mai mari și deci 
beneficii și mai importante ca în anul 
ce a trecut.

SE REPARA UTILAJUL

La gospodăria de sfat Romanești, regiunea Craiova, se repară de zor 
utilajul necesar muncilor de primăvară. In fotografie: mecanicul Paul 
Olteanu, ajutat de tov. Maria Chiriac, absolventă a școlii de mecanici agri

coli din Craiova, verificind piesele unui motor de tractor.

78 de motoare de

AL. RAICU

Colectivul de muncă al centrului 
mecanic din Orașul Stalin (secția 
Cocilea) a obținut în ultimul timp fru
moase succese în muncă. Pînă spre 
sfîrșitul anului 1959, acest vrednic 
colectiv a livrat gospodăriilor de stat 
și S M.T.-urilor, 78 de motoare de trac, 
tor și 2 tractoare reparate aci, alte 6

tractor reparate

tractoare fiind gata de a fi expediate 
în unități.

Cele mai bune rezultate le-au obți- 
nut echipele de mecanici conduse de 
tov. Werner Mieskeș și Petre Gheorghe 
de la montajul motoarelor și echipa 
condusă de tov. Gh. Tănăsescu de la 
reparatul tractoarelor.

Lucrări în livadă

Cuvîntarea tovarășului Ion Gheorghe Maurer 
rostită la posturile de radio și televiziune

cu prilejul Anului
Cu prilejul Anului Nou, tovarășul Ion 

Gheorghe Maurer, președintele Prezi
diului Marii Adunări Naționale a Re
publicii Populare Romine, a rostit in 
noaptea de 31 decembrie 1959 la pos
turile noastre de radio și televiziune' 
următoarea cuviniare.

Dragi tovarăși și prieteni, 
cetățeni ai Republicii Populare Ro
mine I
Ne aflăm la sfîrșitul unui an de 

muncă rodnică, de realizări remarca
bile în dezvoltarea 
cial-culturală a patriei noastre. In 
acest an, pe întinsul țării au intrat în 
funcțiune noi întreprinderi, sau des
chis noi șantiere, au fost construite noi 
clădiri de locuit. A sporit avuția națio
nală, prin creșterea însemnată a pro-, 
ducției industriale și agricole. Noi 
creații îmbogățesc patrimoniul culturii 
noastre socialiste. Poporul muncitor a 
trecut în revistă cu prilejul celei de-a 
XV-a aniversări a eliberării patriei bo- 

exprimate în 
în mersul 
pe calea 
măsurilor 

a crescut 
Toate

gatele sale înfăptuiri, 
avintul economiei și culturii, 
ascendent al țării noastre 
socialismului. Ca urmare a 
luate de partid și guvern 
nivelul de trai al populației, 
acestea sînt rezultatul muncii entu
ziaste și pline de eroism desfășurate 
de clasa muncitoare, de țărănimea 
muncitoare și intelectualitate, rodul 
politicii promovate de Partidul Munci
toresc Romîn.

Poporul nostru are toate temeiurile 
să se mîndrească cu realizările sale, 
să pășească în noul an cu încredere 
în forțele sale creatoare, cu hotărîrea 
de a dezvolta succesele obținute. Pers
pectivele anului 1960 însuflețesc la noi 
înfăptuiri. Prin hărnicia și inițiativa 
creatoare a maselor muncitoare, se. vor 
realiza noi progrese pe tărîm econo 
mic, social și cultural. Oamenii muncii 
trec pragul noului an strîns uniți în ju
rul forței lor conducătoare, încercatul 
nostru Partid Muncitoresc Romîn, întă
rind necontenit alianța muncitorească 

economică și so- țărănească și frăția între poporul ro
mîn și minoritățile naționale.

Anul de care ne despărțim a fost 
bogat in victorii însemnate ale siste
mului socialist mondial. Tot mai pu 
ternică a devenit unitatea lagărului 
socialist, s-a dezvoltat colaborarea fră
țească și întrajutorarea tovărășească 
între popoarele țărilor socialiste. Uniu
nea Sovietică, pășind in etapa cons
trucției desfășurate a comunismului, 
înfăptuiește îri ritm rapid mărețul plan 
septenal de dezvoltare a țării. Succe
sele istorice ale Uniunii Sovietice și 
ale celorlalte țări socialiste pun și mai 
mult în evidență superioritatea socia
lismului față de capitalism. In front 
unit, țările socialiste pășesc înainte 
spre noi victorii, în folosul popoarelor 
lor și al progresului mondial.

In 1959, ideile păcii și colaborării 
între popoare s-au impus tot mai 
mult pe arena internațională. In rela-

Nou
țiile internaționale se observă un 
inceput bun de destindere a încordării. 
Propunerea guvernului sovietic de a se 
înfăptui dezarmarea generală și totală 
a cîștigat adeziunea largă a popoare
lor. Nu peste mult timp va avea loc 
un eveniment de mare însemnătate -r 
intîlnirea conducătorilor Uniunii So
vietice, Statelor Unite ale Americii, 
Angliei și Franței, de la care popoarele 
așteaptă noi rezultate pozitive in dez
voltarea colaborării internaționale și 
consolidării păcii. Exprimăm speranța 
că prin eforturile tuturor forțelor iubi
toare de pace, procesul destinderii va 
continua, problemele internaționale li
tigioase vor căpăta o rezolvare paș
nică, năzuințele de pace ale omenirii 
vor fi indeplinite. Alături de celelalte 
țări socialiste, Republica Populară Ro
mm o va milita ,1 in viitor pentru trium
ful păcii și colaborării intre toate țările 
lumii, indiferent de orinduirea lor so
cială.

In numele Comitetului Central al 
Partidului Muncitoresc Romîn, al Gu
vernului Republicii Populare Romine, 
a' Prezidiului Marii Adunări Naționale, 
felicit călduros muncitorii, țăranii mun
citori, intelectualii, femeile și tineretul 
țării noastre, pe toți cei ce muncesc, 
și le urez noi succese în construirea so
cialismului, fericire și sănătate în fa
milie. spor la muncă in toate domeniile 
de activitate, spre înflorirea scumpei 
noastre patrii.

La mulți ani, tovarăși și prieteni 1

Bilanț și perspective
în activitatea de îmbunătățiri funciare

Printre colecti'tfștii 
din Măxineni..,!

Niciodată în trecut nu s-a; mai 
tîmplat ca Anul Nou să fie primj 
•atîta bucurie de locuitorii 
Măxineni din raionul Brăila, 
ur.ită în colectivă le-a adus h.'4Tșa*Wți 
fericire. La revelionul din anul aof 
au venit toți locuitorii satului. 
ții sînt acum colectiviști și au peTe 
împreună î>n marea lor familie. Lâ me 
cele așezate în sala spațioasă pe care': 
au construit-o colectiviștii de curînd, 
la loc de cinste au stat Sandu Manta, 
Gh. Stoianov și Nicolae Băcar.u, îm
preună cu familiile lor, care în anul fe 
a trecut au făcut cîte 600—700 zile 
muncă. In cinstea lor colectiviștii au 
ridicat paharele, echipa artistică a cîn- 
iat și a jucat, iar „poeții" colectivei 
s-au întrecut să le închine versuri. 
Cuvinte de laudă au fost adresate ți 
președintelui Andrei Dumitru care a 
condus cu pricepere gospodăria colec
tivă. Bilanțul realizărilor făcut cu 
cîteva zile în urmă arată că veniturile 

j bănești ale gospodăriei au depășit un 
L milion de lei» iar valoarea ziei muncă 
I trece de 30 lei,
■ l

în-

Ion Săndulescu și Florea Vîslan, pen
tru colectiviști destoinici ca brigadie
rii Ion Lapone. Gălbenuș Ion și alții, 
pentru fericirea 'or și a familiilor lor, 
pentru Partidul Muncitoresc Romîn. 
care a deschis țărănimii muncitoare 
din patria noastră calea spre belșug 
și bunăstare.

Tn satul Rachelu — comuna Lunca- 
vita — raionul Macin, sub îndruma
rea tehnicianului agrbnom colectiviștii 
au executat în ultimele zile curățitul 
pomilor de uscături, frunze uscate, 
mușchi etc, — după care au fost stro
piți cu ulei horticol.

ÎN RAIONUL CRICOV

Sînt posibilități ca stropitul
de iarnă al pomilor 

să fie intensificat
frumos din ultimele două 
a contribuit ca ritmul stro- 
iarnă la pomi să fie mult

De asemenea, în vederea apărării 
(ulpinelor ..îmgfrtft a rozătorilor, mai 
bine de 200 oe poci au fost acoperiți 
cu stuf sau papură.

La aceste lucrări colectiviștii au fost 
ajutați de elevii și învățătorii din

★
Și la gospodăria colectivă din 

cele, raionul Istria, s-au făcut 
ultimele zile lucrări de seamă în li
vadă. Aci. pe o suprafață de 7 ha po
mii au fost protejați împotriva roză
toarelor. De asemenea colectiviștii au 
terminat de strîns aracii din vie. Pen
tru plantarea pomilor, s-au făcut 
de gropi.

La lucrările în livadă și vie s-a 
dențiat brigada nr.- 3 formată în 
joritate din colectiviști cu multă 
periență.

sat.

Să-
în

500

evi- 
ma- 
ex-

...și mecanizatorii 
din Chirnogeni

La revelionul petrecut la/clubuî sta
giunii, mecaniatorii din Chirnogeni au 
invitat în acet an și numeroase fami
lii de colecti'iști din comună. Laolaltă 
au petrecut, s-au bucurat, de succesele 
obținute anu! trecut pe tJTumul conso
lidării ecoiomico-orgar.izatorice a 
gospodăriei elective, al sporirii pro
ducției și educeri? jprețului de cost 
al acesteia; tractoriștii au obținut cea 
mai ridicat; productivitate și cel mai 
mic preț de.-ost din (regiune, iar colec
tiviștii d'inChirnogetoi au realizat în- 

I semnate spruri de Recoltă la hectar 

 

față de prvederiie p/ianuîui.
;Pe măsra realizărilor obținute, 

[tractoriști i co’ectjXGști, ingineri și 

 

tehnicieni a dansat și cîntat, au pe
trecut îmreuy în veselie și bună 
[voie. S-a îrj^inat paharul pentru trac
toriști freitași ca Vasile Vătăvoiu,

Timpul 
săptămîni 
pirilor de v
intensificat și în raioanele din regiu
nea Ploești.

In raionul Cricov, de exemplu, unde 
am fost zilele trecute, pînă către sfîr
șitul anului 1959 această lucrare s-a 
realizat în procent de peste 56 la sută 
(față de 18.000 de pomi planificați, 
fiind stropiți 10.150).

'Merită să fie subliniat în primul 
rînd că tehnicianul Dedu Constantin, 
șeful centrului de protecție a plan
telor de la Sîngeru a muncit cu 
sîrguință pentru a-i îndruma în pri
mul rînd pe pomicultorii din comu
nele cu suprafețele cele mai mari de 
livezi — Apostolache, Sîngeru etc. — 
să treacă din vreme la stropitul de 
iarnă al pomilor. Pentru aceasta, la 
centrul de protecție a plantelor 
din Sîngeru s-au asigurat materialele 
necesare încă de la începutul lunii 
noiembrie. Ca urmare. în multe co
mune stropitul de iarnă’ al pomilor 
este privit cu mult simț de răspun
dere. In comuna Apostolache, de 
pildă, tehnicianul agronom .Vișan Ion 
a stat de vorbă cu pomicultorii, expli- 
cîndu-le ce mare însemnătate au stro
pirile de iarnă, în combaterea dăună
torilor și obținerea unei recolte bogate 
de fructe în acest an. Ca urmare a 
muncii susținute de mobilizare a . po-

Patru finanțarea S.M.T.-urlîor în bugetul de stat pe anul 1960 sînt pre
văzute cheltuieli în sumă de l,237miliarde Iei, cu 211 milioane lei mai 

I mult decît realizările anului precedent,

micultorilor și a măsurilor . tehnico- 
organizatorice luate, — (între care re
pararea pompelor și aprovizionarea cu 
ulei horticol) — pînă acum au fost 
stropiți aici peste 3.400 de pomi din 
cei 4.000 existenți. De asemenea în 
comuna Salcia, s-au stropit peste 2000 
de pomi din cei 3000 planificați, în co
muna Sîngeru unde .există și o înto
vărășire zoo-pomîcolă peste 1500'. din 
2500 planificați. _ -

Trebuie subliniat însă că în unele 
comune cu un număr destul de mare 
de pomi planificați a fi stropiți în a- 
ceastă perioadă, organele agricole 
n-au sprijinit cum se cuvine această 
acțiune. De' exemplu, în comună 
Udrești nu s-a stropit nici un pom din 
cei 1.500 planificați, în comuna Ro
taru nimic din cei 1.200 pomi, în co
muna Chiojdeanca din 2000 de . pomi 
abia... 120, în comuna Valea Cucului 
numai 330 de pomi din 1000 planifi
cați etc.

Pînă acum 2 săptămîni, multe din 
cele 43 de pompe pentru stropit, au 
stat defecte, deoarece riu.au fost asi
gurate piesele de schimb necesare re-' 
parațiilor. Nici în prezent nu funcțio
nează toate pompele, ci nuTnai 25.

Se pune întrebarea : De ce nu ia 
tov. ing. Ionescu Ion, care răspunde 
de această problemă în cadrul sec
ției agricole a raionului Cricov, măsu
rile necesare ca toate pompele să fie 
puse imediat în stare de funcționare?

Mai trebuie arătat că nici la toate 
gospodăriile de stat din raionul Cricov 
nu s-a acordat destulă atenție strop?- 
rii de iarnă a pomilor.

In vreme ce de exemplu la gospo
dăria de stat Urlați (secția Orzoaica) 
s-a executat stropitul de iarnă la peste 

• 1.000 de pomi din cei 2.300 existenți, 
la celelalte gospodării de stat și anu
me — Plavia. Ceptura și Drăgănești, 
procentul stropirilor este pînă în pre
zent neînsemnat.

Este necesar să subliniem că în 
raionul Cricov se impune a fi grăbită 
și plantarea pomilor (întrucît față de 
cei 10.000 de pomi, planificați nu s-au 
realizat pînă acum decît cel mult 
2.800). In vreme ce în comune cum 
sînt Apostolache șl Urlați planul de 
plantări a fost aproape îndeplinit, în 
altele (Sîngeru, Udrești etc) nu s-a 
realizat nici 50 la sută din plan.

Cum vremea se menține frumoasă, 
se impune ca organele agricole de la 
raion și de la comune, ca și 
gospodăriile de stat amintite mai sus, 
să desfășoare o muncă mai susținută 
în vederea obținerii unor cît mai de 
6eamă succese, atît la stropitul de 
iarnă, cit și la plantarea pomilor fruc
tiferi.

ION DRINCU

Pentru obținerea unei 
recolte bune de grîu

In ultima săptămînă, la gospodăria 
de stat Casimceă,: raionul Hîrșova, a 
continuat transportul - gunoiului . de 
grajd la cimp. Folosindu-se atît ate
lajele cît și remorcile trase de tractoa
re, pînă la sfîrșitul • lunii decembrie 
1959, au fost transportate. 4.400 de 
tone de gunoi, de grajd bine putrezit, 
împrăștiindu-se .cite 10—-20 de tone pe 
fiecare hectar . cultivat cu grîu, de 
toamnă.-

Dezvoltarea agriculturii țării noas
tre, obținerea unei producții agricole 
din ce în ce mai sporite, depind in 
foarte mare măsură de lărgirea și fo. 
losirea cît mai chibzuită a fondului 
funciar. In această direcție au putut 
fi dobindite — datorită sprijinului pu
ternic acordat de partid și de guvern 
— rezultate 

Anul trecut, 
îmbunătățiri 
în cadrul a 
un cubaj de 
lum care este de peste 8 ori mai mare 
decit cel executat în anul 1957.

Potrivit sarcinilor trasate de plenara 
C.C. al P M.R. din 26—28 noiembrie 
1958, organele de partid și de stat din 
numeroase regiuni ale țării, au antre
nat în anuii 1959 în acțiunile de îmbu
nătățiri funciare mase largi de 
oameni ai muncii, reușindu-se in felul 
acesta să fie redate agriculturii, cu 
cheltuieli reduse, suprafețe însemnate 
de terenuri roditoare. Astfel, din vo
lumul total realizat pe țară, circa 
18.000 000 mc., adică 60 la sută au 
fost executați numai cu muncă volun
tară. ‘ ■

La realizarea lucrărilor prin muncă 
voluntară o contribuție însemnată a 
adus-o tineretul, care mobilizat Și în. 
drumat de organizațiile U.T.M. a e- 
xecutat un volum de circa 3 milioane 
metri cubi.

Regiunile fruntașe la lucrările cu 
muncă voluntară sînt: Pitești, Stalin, 
Bacău și Cluj. In aceste regiuni, or
ganele locale de partid și de stat au 
dus o susținută muncă de mobilizare 
a oamenilor muncii la lucrările de îm
bunătățiri funciare și au organizat te
meinic lucrul pe șantiere.

Rezultate deosebite au fost obținute 
pe șantierele cu muncă voluntară de 
la Checea.Jimbolia și Lugoj, regiunea 
Timișoara, Zimnicea-Năsturelu, Cră- 
sani, Cernica și Otopenî, regiunea 
București, Ciobanu-Girliciu, Valea Ca
ra-Su, regiunea Constanța, Carcaliu. 
Măcin, Nămoloasa-Măxineni, regiunea 
Galați ș| altele.

In afara lucrărilor de terasamente, 
în cursul anului 1959 au fost execu
tate cca. 8 000 lucrări de construcții 
hidrotehnice și au fost montate insta
lații de pompare pentru un debit to
tal de peste 80 mc/sec.

In anul 1959, a fost ameliorată 
complet prin executarea a diferite lu. 
crări de îmbunătățiri funciare supra
fața de peste 100 000 de ha și au fost 
începute lucrări de îndiguiri și dese
cări necesare ameliorării a încă cca 
200.000 ha. De asemenea, au fost exe-

din ce în ce mai bune- 
bunăoară, lucrările de 

funciare s-au desfășurat 
950 șantiere, realizîndu-se 
peste 32.000.000 m.c., vo-

de

Ing. CEZAR NICOLAU 
director al direcVei 

îndrumare și control O-R.I.F. 
din Ministerul Agriculturii

bazine de acumulare cu o 
de luciu de apă de cca 500 
cca 120 bazine (cu o supra-

cutate 30 
suprafață 
ha, iar la 
față de peste 3.500 ha) au fost înce
pute lucrările respective.

Rezultate deosebite au fost obținute 
în domeniul extinderii irigațiilor ; au 
fost amenajate în acest scop cca 90.000 
ha, depășindu.se astfel sarcina planifi
cată cu cca 12.000 ha în toamna a- 
anului 1959, colectiviștii din regiunea 
Constanța au pornit cu entuziasm la 
amenajarea unor lucrări grandioase de 
irigații pe Valea Cara-Su și în Bără
ganul de Sud. Primele canale din am
bele sisteme au și fost executate, evi- 
dențiindu.se în această acțiune raioa
nele Medgidia și Fetești.

Pe o parte din suprafețele amena
jate pentru irigații, unele unități agri
cole de stat și cooperatiste au obținut 
in 1959, în condiții asemănătoare de 
sol și de climă, recolte cu mult mai 
mari decît pe terenurile neirigate. Ast
fel, G A S. Periam, regiunea Timișoa
ra, a recoltat de pe unele suprafețe la 
sfecla de zahăr irigată, cu 90.000 kg 
mai mult la hectar decît la cea culti
vată în uscat. De asemenea, griul iri
gat a produs la G.A.S, Pietroiu, regiu
nea Constanța, cu 5 500 kg la ha mal 
mult decît cel neirigat. Și la porumb, 
numeroase gospodării agricole de stat 
și colective au obținut anul acesta 
sporuri însemnate de producție dato
rită irigării.

Aceste rezultate arată limpede eft- 
ciența ridicată pe care o au lucrările 
de îmbunătățiri funciare atunci cind 
există preocupare pentru asigurarea u- 
nei exploatări raționale, pentru aplica
rea tuturor regulilor agrotehnice și a 
regimului de irigație corespunzător 
fiecărei culturi.

Și pe terenurile indiguite au fost 
obținute recolte bogate chiar din pri
mul an de exploatare. Astfel, în 1958 
colectiviștii din raionul Hîrșova, re
giunea Constanța, au executat cu for. 
țe proprii în incinta Dăeni-Gîrliciu, 
un dig de apărare împotriva revăr
sărilor Dunării, salvînd de la inunda
ții cca 3.600 ha. Cele 2 gospodării co
lective din această incintă au obținut 
în 1959, după executarea digului, cca 
7.000 kg porumb boabe la hectar, prin 
aplicarea tuturor regulilor agroteh
nice.

In general, activitatea în sectorul

O interesantă sesiune științifică
de microbiologic agricolă

Nu de mult, a avut loc a doua se
siune științifică a Centrului - expe
rimental de îngrășăminte bacteriene 
(C.Ej.B.), al Ministerului Agricul
turii.

La această sesiune au participat și 
au prezentat referate toate Institu
tele agricole in cadrul cărora se cer
cetează probleme de microbiologic, ca 
și alte Institute cum sînt: Institutul de 
cercetări alimentare, Institutul de cer
cetări textile. Institutul de cercetări 
chimico-farmaceutice și Institutul 
igienă și sănătate.

La sesiune au prezentat referate 
unele gospodării agricole de stat 
gospodării colective. Aceste unități 
sublimat bunele rezultate obținute 
urma aplicării îngrășămintelor bacterie
ne la principalele culturi cum sînt griul, 
porumbul, sfecla de zahăr, floarea-soa- 
relui, cartofii etc., fie pe parcelele pe 
care s-au făcut experiențe, fie în cul
tura mare. Referatele au oglindit in 
bună măsură rezultatele colaborării 
strinse între unități și cercetătorii, care 
au înființat loturi experimentale intr-un 
număr mare de unități agricole soda- 
list-cooperatiste, pentru a demonstra și 
populariza eficacitatea in producție a 
îngrășămintelor bacteriene. ■ '

Lucrările prezentate in cadrul sesi
unii, la un înalt nivel științific, au do
vedit diversitatea și complexitatea 
problemelor care formează obiectul cer
cetărilor de microbiologic agricolă.

C.E.l.B. a prezentat lucrări valo
roase care au urmărit găsirea, celor 
'mai bune metode pentru îmbunătățirea 
continuă a îngrășămintelor bacteriene

de

yz

au
in

și obținerea lor la un preț de cost cit 
mai scăzut. De asemenea, lucrările res
pective s-au ocupat de producerea a 
noi preparate de mare importanță, atît 
pentru sporirea producției agricole cit 
și pentru prelucrarea unor produse a- 
gricole. In anul acesta, de exemplu, 
C.E.l.B., va produce pe scară largă 
„Lactobacterin" un preparat bade- 
rian care a dat bune rezultate la în- 
silozarea nutrețurilor. In viitorul apro
piat, același centru va realiza preparate 
pentru topitul inului și cînepei, pre
parate cu bacterii acidolactice pentru 
conservarea fermentativă a legumelor, 
alb de ciuperci pentru cultivarea ciu
percilor comestibile etc.

Activitatea rodnică a centrului expe
rimental de îngrășăminte bacteriene a 
fost ilustrată, intre altele, și prin in
troducerea de noi și moderne metode 
de cercetare ca, de exemplu, folosirea 
izotopilor radioactivi, a diferitelor ira- 
diații etc.

Peiitru antrenarea Institutelor cointe
resate in aplicarea practică a produse
lor bacteriene, C.E.l.B. a colaborat, per
manent cu acestea, de exemplu, cu 
I.C.Z., cu I.C.A. sau cu Institutul de 
cercetări textile.

In cadrul sesiunii au fost prezentate 
și alte 
aspecte 
Astfel, 
cultura
nomic din Cluj au prezentat referate 
privind unele aspecte de microbiolo
gic a solului. Institutul de cercetări hor- 
iiviticole și Institutul de cercetări ali-

lucrări cu privire la diferite 
ale microbiologici

Institutul de cercetări 
porumbului și Institutul

agricole, 
pentru 
agro-

mentare au prezentat lucrări importai:- 
te pentru vinijicațte (selecționarea .>■ 
folosirea drojdiilor ca și a unor mec 
adecvate pentru transportul culturilor 
de drojdie etc.).

Merită să fie scos in relief faptul ică 
în această sesiune științifică 
jirmat un număr mare de 
cadre bine pregătite, care au 
pricepere și atașament pentru 
știință.

Prin diversitatea lucrărilor 
s-a scos in evidență și mai mult ca
racterul complex al microbiologiei a- 
gricole, dar totodată și faptul că in a- 
cest domeniu nu există încă o coordo
nare științifică.

Din discuțiile purtate, s-a putut des
prinde faptul că rezultatele obținute in 
sporirea producției prin folosirea în
grășămintelor bacteriene sînt prea 
puțin popularizate și cunoscute. Pe de 
altă parte, s-a arătat că o mare parte 
din cadrele de ingineri și tehnicieni din 
agricultură nu acordă atenția cuve
nită folosirii in marea producție a în
grășămintelor bacteriene.

Socotim că sesiunea comună de mi
crobiologic agricolă și-a îndeplinit pe 
deplin scopul de a mobiliza majorita
tea forțelor din acest domeniu. Merită 
a fi salutată inițiativa C.E.l.B. de a-i 
atrage pe toți cercetătorii microbiologi 
in vederea aplicării in producție a cu
ceririlor acestei științe atît de cuprin
zătoare și cu importantă practică va
riată.

s-au w 
tinere 

dovedit 
această

expuse,

Ing. I. ZUCKERMAN

de îmbunătățiri funciare a marcat în 
cursul anului 1959 un salt important 
fapt care se datorește și noii organi. 
zări a acestei acțiuni. Au fost înfiin
țate Oficiile regionale de îmbunătățiri 
funciare (O.R IF.), care s-au străduit 
să-și duca la îndeplinire sarcinile res
pective și să realizeze cît mai mu’te 
lucrări cu un preț de cost redus. Ma
joritatea Oficiilor regionale de îmbu. 
nătățiri funciare, au reușit în cursul 

anului trecut să-și organizeze bine a- 
paratul de proiectare, mai ales în re
giunile unde comitetele executive ale 
sfaturilor populare regionale respective 
s au preocupat de această problemă. 
Oficiile regionale .de îmbunătățiri fun
ciare au studiat și au întocmit pro. 
iecte pentru o suprafață totală de cca 
455.000 ha, atît pentru lucrările din 
p anul anu’ui 1959 cîf și pentru cele 
din 1960. Dintre Oficiile regionale de 
îmbunătățiri funciare care au obținut 
rezultate hune în 1959 pot fi amin
tite cele de la București, Bacău, Ga
lați, Pitești, Stalin și Oradea.

Trebuie arătat însă că în cursul a- 
nului 1959 au existat și o serie de de. 
ficiențe în executarea și exploata 
lucrărilor de îmbunătățiri funciare. 
Astfel unele comitete executive ale sfa
turilor populare regionale s-au preo
cupat slab de realizarea la vreme a 
lucrărilor cu muncă voluntară propuse 
chiar de ele, nu au analizat cu simț 
de răspundere sarcinile pe care și 
le-au asumat in raport cu posibilitățile 
locale și nu au căutat să depună efor
turi pentru mobilizarea maselor de oa. 
meni ai muncii în acțiunea de îmbu
nătățiri funciare. In această situație se 
găsesc regiunile Craiova, lași, Sucea
va, Autonomă Maghiară și altele.

Pe de altă parte, din suprafețele a- 
menajate pentru irigații în 1959 și in 
anii anteriori, numai o mică parte a 
fost irigată. Acest fapt se datorește în 
primul rind atitudinii condamnabile a 
conducerilor unor gospodării agricole 
de stat și Trusturi regionale gostat, 
care nu s-au preocupat de punerea în 
valoare a amenajărilor și instalațiilor 
de irigare. Cum este admisibil ca in 
regiunea Timișoara, spre exemplu, din 
suprafața de peste 10000 ha amena-T 
jate pentru irigații în cadrul Trustului 
Gostat, să fie irigate in cursul anu. 
lui 1959 numai cca. 150 ha ? O situa
ție asemănătoare poate fi întîfnită și 
în cadrul Trusturilor Gostat Craiova, 
București și Constanța.

Unele comitete executive ale sfatu
rilor populare regionale nu au orga
nizat o evidență precisă a suprafețe
lor amenajate pentru irigații și ex
ploatate, din care cauză au transmis 
date eronate, ceea ce a împiedicat lua. 
rea din vreme a măsurilor necesare 
remedierii lipsurilor. Ca exemple ne
gative în această privință pot fi date 
regiunile : Craiova, Galați, Constanța, 
București, Ploești, Iași și altele. In- 
sfirșit trebuie amintit că pe unele șan- 

re, în special pe cele unde s-a lu
at cu muncă voluntară, organizate și 
induse de ORIF: București, Cluj, 
itești, Bacău, lași, Constanța și al. 

tele, au fost executate lucrări de cali
tate inferioară, cu defecțiuni, din 
cauză că nu s-a asigurat o asistență 
tehnică corespunzătoare.

★
In anul 1960 sectorului de îmbunătă

țiri funciare din țara noastră îi revin 
sarcini sporite. Vor trebui ameliorate

>

(Continuare in pag. 4-a)

Continua lucrările 
de îmbunătățiri 

funciare
In ultimele 2 săptămîni ale anului 

1959. pe șantierele de îmbunătățiri fun
ciare c*in regiunea Timișoara lucrările 
au continuat cu spor. Cele mai bune 
rezultate ș-au obținut pe șantierele Vj- 
var-Pustiniș, Checea-Jimbplia și Te- 
ba-Timșat, unde țăranii muncitori au 
fost antrenați să folosească fiecare zi 
bună de lucru. Și pe șantierul Mat- 
ca-Ier Adin raionul Arad, în ultima 
săptămînă s-au realizat la lucrări de 
îndiguiri un cubaj de 4.781 m.c.

De asemenea, lucrările pe canalele 
de desecare au continuat în toate ra
ioanele cu astfel de șantiere.

In raioanele Pecica, Lugoj, Lipova 
Și Făget s-au executat în plus unele 
canale de desecare de interes local 
săpîndu-se peste 8.500 m.c. de păminU

dep%25c4%2583%25c8%2599indu.se
den%25c8%259biindu.se
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Aspecte

1958.

de cadrele tehnice de la secția agri
colă raională poate fi dat ca exemplu.

Despre invățămintul 
agrozootehnic de masă

* ★ ★

din regiunea Pitești...
& fiwățăminiul agrozootehnic de masă 
h regiunea Pitești s-a deschis in jurul 
data de 1 decembrie. Sprijinit și în
drumat de organele de partid și de 
stat, noul an de invățămînt a avut la 
iază ridicarea continuă a conținutului 

țtcțiilor pentru ca ele să sprijine direct 
procesul de producție precum și antre
narea ținui număr cit mai mare de 
cursanți.

Pentru anul de invățămînt 1959— 
196(1, in regiunea Pitești au fost pla
nificate 1542 cercuri in unități și cămi
ne culturale, la care s-au înscris 35.591 
cursanți precum și un număr de 383 

tdclun de conferințe in cadrul cămine
lor culturale.

Din informările primite la secția a- 
gricolă regională și din constatările de 
pe teren se poate deduce că in acest 
an, in regiunea Pitești, invățămintul 
Keootehnic de masă se desfășoară 
Și condiții mai bune ca anul trecut, 

i tețîi/e au un conținut mai bogat și 
; mai [concret, iar lectorii manifestă o 

preocupare mai mare atît in ceea ce 
pricește regularitatea ținerii lecțiilor 
ât mai ales în ridicarea continuă a 
meiului și conținutului acestora. Ast- 
fel pînă la 24 decembrie în majoritatea 
unităților și comunelor s-au ținut in 
medie 3—5 lecții.

In raionul Găești in cele 112 cercuri 
la care s-au înscris 3846 cursanți s-au 
ținut in medie 4 lecții participind la 
fiecare lecție circa 80—85 la sută din 
cd înscriși. In raionul Vedea in cele 
110 cercuri cu 3.104 cursanți înscriși 
s-au ținut pină la 4 lecții, la care au 
participat aproape toți cursanții în
scriși. In raionul Curtea de Argeș, de 
asemenea, s-au deschis 80 cercuri la 
care s-au ținut pînă la 4 lecții. 
In raionul Pitești numărul cursan- 

aproape dublu
In raionul Pitești 
ților inscr'iși este ___ r.
față de anul trecut. Tn unități și că
mine funcționează cercuri avind un 
caracter direct legat de specificul de 
producție iar lecțiile au fost judicios 
alese, cuprinzînd probleme concrete 
mobilizatoare care să ajute nemijlocit 
la realizarea planului. In sprijinul lec
torilor au fost întocmite tematici orien
tative pentru specificul fiecărui cerc, 
din care lectorii împreună cu cursanții 
au ales temele cele mai necesare lor.

In multe unități și cămine culturale 
s-au ținut cite 4—6 lecții. Cite 5 lecții 
s-au ținut la cercurile din comunele 
Ștefănești, Davidești, iar la cercul c a 
satul Pișcani, comuna Dărmănești, 6 
lecții. La gospodăria agricolă colectivă 
„7 Noiembrie" din comuna Ștefănești 
(lector ing. Mocanu Stase) s-au ținut 
5 lecții cu caracter pomiviticol.

Felul cum se preocupă tovarășii din 
cadrul secției agricole a raionului Pi
tești de invățămintul agrozootehnic de 
masă nu poate fi decit lăudat. Dacă a- 
celași interes va exista șt pe viitor, 
sintem siguri că rezultatele vor fi din 
cele mai bune.

La gospodăria colectivă din Bascov> 
funcționează un cerc agrozootehnic 
condus de tov. inginer Popescu Elena

de la secția agricolă a. raionului. Pină 
la 25 decembrie la cerc s-au ținut 5 
lecții la care au participat in medie 
28 cursanți, din cei 30 înscriși. Lecțiile 
sint predate cu multă competență și cu 
simț de răspundere de către lectoră, 
care sprijină gospodăria și din punct 
de vedere tehnic, fiind mult apreciate 
de colectiviști.

In cadrul căminului cultural din co
muna Topoloveni funcționează un cerc 
agro-viticol la care s-au înscris — pe 
bază de cereri personale — 53 cursanți, 
majoritatea membri ai celor două în
tovărășiri din comună: Tematica lec
țiilor a avut la bază indicațiile date 
de secția agricolă a raionului. împreu
nă cu cursanții au fost fixate 20 lecții 
cu caracter agricol și viticol, lecții cu 
teme concrete legate de preocupările și 
nevoile de producție ale cursanților. 
O atenție deosebită a fost acordată lu
crărilor solului și aplicării îngrășă
mintelor in condițiile locale de produc
ție, precum și întrețiftPrii culturilor la 
principalele culturi. Alte lecții specia
le vor trata despre cele mai importante 
probleme legate de cultura sfeclei de 
zahăr și a cartofului. Dat fiind specifi
cul viticol al cercului și ținind seama 
de perspectivele de dezvoltare a viticul
turii in raionul Topoloveni, au fost 
cuprinse in planul de lecții teme privind 
înființarea și îngrijirea plantațiilor de 
vil, lucrurile solului in vie și lucrările 
culturale, combaterea bolilor și dăună
torilor etc. Nici unele probleme legate, 
de creșterea animalelor nu au fost 
omise din planul de invățămînt.

Un sprijin efectiv îl are cercul din 
partea tov. Giciu Ion președintele co
mitetului executiv al sfatului popular 
comunal In cadrul cercului funcțio
nează, de asemenea, un colectiv de' 
sprijin format din 5 tovarăși, care se 
ocupă cu asigurarea sălii de curs, a 
materialului didactic șl intuitiv, cu 
mobilizarea cursanților și cu populari
zarea prin diferite mijloace a celor mai 
bune rezultate din cerc precum și cu 
popularizarea cursanților fruntași.

Așa cum și-a început activitatea 
cercul agro-viticol din comuna Topolo
veni sub conducerea tov. prof. Mușat 
Elena și Popa Gheorghița și sprijinit

Evidentă bună, 
rezultate bune

Este deosebit de important ca secții
le agricole să cunoască felul cum se 
desfășoară activitatea cercurilor agro
zootehnice, căci numai astfel pot lua 
măsuri concrete pentru remedierea 
lipsurilor existente, pentru buna des
fășurare a invățămintului agrozooteh
nic de masă. Tovarășul inginer Oltea
na Ion, șeful secției Costești, care 
muncește de cițiva ani în acest raion 
și cunoaște bine specificul de muncă al 
raionului ,a reușit să-și organizeze ast
fel munca incit în permanență să cu
noască felul cum se desfășoară diferite 
activități în cadrul raionului, acordînd 
aceeași importanță și invățămintului 
agrozootehnic de masă.

' Mobilizind toate cadrele tehnice din 
raion și cele mai bune cadre didactice, 
s-a reușit ca in raionul Costești să fie 
deschise 143 cercuri din cele 154 pla
nificate șl să se țină la cele mai multe 
cercuri 4—5 lecții. Printre acestea 
sint, de exemplu, cercurile din comu
nele Broșteni, Cornățel, Mosăceni, Po
pești și altele.

Cu toate acestea, unele din cadrele 
tehnice și didactice nu au înțeles rolul 
lor de cinste in munca de culturaliza
re a țărănimii și nu s-au străduit ca
să deschidă la timp cercurile la care 
au fost numiți ca lectori. Astfel în co
munele Costești (lector prof. Chiriță 
Veronipa), comuna Miroși (lector în
vățător Andici Maria) sau comuna 
Stolnici (lector ing. Popescu Aurelia, 
de la G.A.S. Stolnici) nici pînă la 24 
decembrie riu deschiseseră cursurile, 
iar multe cercuri pînă la această dată 
nu ținuseră decit o lecție.

Secția de invățămînt și cultură și 
secția agricolă trebuie să analizeze ati
tudinea acestor lectori, care nesocotesc 
munca importantă ce le-a fost încre
dințată și să ia măsuri pentru deschi
derea neintirziată a cercurilor și in 
aceste comune.

Ing. CUCU V. VICTOR 
din M. A.

...și din raionul Oltenița

l-ați recunoscut desigur pe tinerii din fotografie. Sint tineri din Oaș In fru
moasele lor costume naționale. Ei au fost surprinși de obiectivul aparatului 
fotografic chiar în fața căminului cultural construit nu cu mult timp în 

urmă în comuna lor.

ACTIVITATE RODNICA
Numeroși tineri și vîrstnici din gos

podăria colectivă din comuna Zagăr 
— raionul Tîrnăveni, regiunea Stalin, 
au întîmpinat cu însuflețire ziua de 30 
Decembrie și Anul Nou. Echipele de tea
tru română și germană au pregătit cîte 
o piesă Intr-un act, echipa de dansuri,

o
Și _
puriu de cântece-

In această frumoasă
s-au evidențiat în mod deosebit tova
rășii : Maria Denghel, Martin Arend 
și Ordos Sara.

suită de jocuri romînești, 
germane, iar fanfara un

maghiare 
nou pot-

activitate

Unde-i coltul roșu?

După 10 ani
Era în toamna anului 1949 cînd pri

ma promoție de absolvenți a facultății 
de agronomie din Timișoara, facultate 
creată de regimul democrat popular 
din țara noastră, în 1945, era reparti
zată în producție. 79 ingineri agronomi 
au fost^ trimiși să ajute cu priceperea 
și pregătirea lor țărănimea muncitoare 
ca să obțină recolte mai mari la hec
tar. La plecare ei și-au luat angaja
mentul să se întîlnească peste 10 ani 
zu care ocazie să împărtășească fie
care ce a realizat la locul de muncă.

De curînd am fost martorul acestei 
întâlniri. După ce s-a strigat catalogul, 
tov. decan Drăcea Iulian, și el absol
vent al promoției anului 1949, din Ti
mișoara, a arătat felul cum a luat fiin
ță facultatea, cum s-a dezvoltat deve
nind Institut cu 3 facultăți: de agri
cultură, zootehnie și pedologie.

d De asemenea, el a arătat cît de mult 
s-au dezvoltat laboratoarele și ce con
diții optime de învățătură au fost asi
gurate noilor promoții de studenți. Nu
mai un simplu exemplu este grăitor: 
la catedra de botanică existau 2 mi- 
croscoape pentru 'toți cei 120 de stu- 
denți cîți eram; acum se lucrează în 
grupe de 20 și fiecare are microscopul 
lui și se lucrează numai' îmbrăcați în 
halate albe.

Pînă în prezent, Institutul agronomic 
din Timișoara, a dat peste 1500 de ab
solvenți specialiști în agricultură și 
zootehnie. Pe lîngă alți vorbitori, au 
mai luat cuvînful și cei sărbătoriți. 
Ing. Bîlteanu Gh. candidat în științele 
agricole, a arătat aportul pe care l-au 
adus colegii care lucrează ca cercetă 
tori în stațiuni experimentale sau î 
facultăți, ing. Coroiu Ion 
tribuția adusă de prima 
înființarea și conducerea 
din Banat.

Alți vorbitori au scos, 
în evidență activitatea colegilor care 
lucrează în gospodării agricole colecti
ve, gospodării de stat, sectorul pro
tecției plantelor și altele. Fiecare și-a 
împărtășit metodele de lucru aplicate, 
care au dus la rezultate^ bune, scoțînd 
în evidență rodnicele legături care s-au 
creat între profesori și absolvenții care 
lucrează în producție.

Rezultatele bune obținute cu ocazia 
acestei emoționante întîlniri au făcut 
ca la despărțire să se hotărască o 
nouă întîlnire în anul

satele și comunele raionului 01- 
____: invățămintul agrozootehnic a 
început încă din primele zile ale lunii 
decembrie. Lectorii cei mai sîrgum- 
cioși au ținut, pînă în jurul datei de 17 
decembrie, cîte trei lecții respectind în. 
tocmai pianul calendaristic. In frunte 
sint cercurile agrozootehnice ale gos
podăriilor colective din Chiselet, Span- 
țov, Mitreni.

O inițiativă bună, luată pe plan 
local, a fost cuprinderea în fiecare cerc 
de studii a cel puțin zece țărănci mun
citoare. In tematica cercurilor, după 
cum ne-a spus tovarășa ing. Jilăveanu, 
șefa secției agricole, s-a pus accent 
pe studierea agrotehnicii culturilor ce
realiere și prășitoare (în special plan
telor tehnice), pe folosirea îngrășămin
telor chimice, încă insuficient cunos
cută aici, pe problemele culturii ore
zului, plantă foarte răspândită în raion, 
ca și a îngrijirii animalelor și mări
rii productivității acestora. Au fost 
prevăzute, de asemenea, și .lecții des
pre combaterea eroziunii solului, or
ganizarea muncii în gospodăria colec
tivă etc.

Cu toate acestea planul de învăță
mînt din acest an putea fi încă simți
tor îmbunătățit. Bunăoară, în princi
palele gospodării colective din raion 
cum ar fi cele din Valea Roșie, Ra-do- 
vanu, Șoldanu etc., care au un sector 
zootehnic dezvoltat, se impunea orga
nizarea unor cercuri zootehnice de sine 
stătătoare. In acest fel ar fi fost mai 
bine cuprinse problemele acestui sec
tor atît de important, s-ar fi putut in
tra într-o seamă de detalii, care în ca
drul unui cerc mixt agrozootehnic nu 
.pot fi practic expuse și studiate.

Ne gîndim că în lipsa unor ingineri 
zootehniști aceste cursuri ar fi putut fi 
foarte bine ținute de medici veterinari 
de circumscripție așa cum se proce
dează și jn alte raioane ale regiunii 
București-

După părerea noastră în organizarea 
învățământului de masă secția agrico
lă raională a dovedit în acest an lipsă 
de inițiativă și de perspectivă, s-a mul
țumit să repete aproape integral planul 
de anul trecut: în toate gospodăriile 
colective au fost prevăzute cercuri a- 
grozootehnice (cu excepția unei colec
tive abia înființate care are prevăzut
■ft________________________________________

In 
tenița

a arătat con- 
promoție la 
S.M.T.-urilor

de asemenea.

1969.

Ing. ȘTEFAN
corespondent
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din gospodăriile agricole colec
tive din Țibucani și Davideni, 
raionul Tg- Neamț, pentru cre
șterea avutului obștesc și în pri
mul rînd pentru sporirea fondu
lui! indivizibil.

un cerc viticol). Desigur, cercurile a- 
grozootehnice își au utilitatea și im
portanța lor, clar ele nu sînt singura 
formă de învățământ, iar nevoile cele 
mai actuale ale producției cer ca în 
gospodăriile colective mai dezvoltate 
învățămîntut agricol de masă să fie 
organizat pe principalele ramuri de ac
tivitate, pentru a răspunde nevoilor 
dezvoltării acestora. Am mai putea da 
un exemplu : în acest an se așteaptă 
ca unele gospodării colective din raion 
să dezvolte legumicultura, mărind în 
mod corespunzător suprafețele desti
nate acestui sector. Organizarea upor 
cercuri legumicole în aceste unități 
sau a unor cercuri mixte legumicole — 
avicole, de exemplu, ar fi corespuns 
într-o mai înaltă măsură acestor nevoi.

Spunând aceste lucruri, noi nu vrem 
să facem o critică în sine ci ne gîndim 
că această situație ar mai putea fi re
mediată.

O altă problemă care ni se pare că 
trebuie discutată ține de faptul că pe 
lingă căminele culturale au fost pre
văzute 14 cicluri de conferințe ia care 
să participe in medie oițe 25 de 
cursanți (?!). Acolo unde s-au deschis 
aceste cicluri de conferințe observam o 
participare de 23—28 cursanți — 
în comuna Chiselet, dar și 160-180 — 
|a cămipul cultural din Chirnogi. Ce 
denotă oare, acest lucru ? In primul 
rînd că în practică, unele indicații ale 
secției agricole raionale nu au fost su
ficient de clare. U"ii lectori au orga
nizat pe lingă căminele culturale 
cercuri agrozootehnice, la care țin 
deci lecții și nu conferințe- Alții au 
ales forma cicluri de conferințe cu au
ditori liberi și ca atare aici întâlnim 
participări masive ca cea de la Chir
nogi. lată de ce se cere mal multă 
preciziune și orientare în organizarea 
acestei forme de învățămînt, în primul 
rînd în însăși evidența secției agricole 
raionale. De asemenea, trebuie urmărit 
cu toată răspunderea ca cercurile ce 
nu-și începuseră activitatea pină la 20 
decembrie să recupereze întârzierile 
intrînd în rândul cercurilor fruntașe 
din raion, jar acolo unde nu s-au pre
zentat lectorii numiți, aceștia să fie de 
urgență înlocuiți-

LUCIAN CURSARU

Am auzit cuvinte de laudă la adresa 
gospodăriei colective ,23 August" din 
comuna Daneș, raionul Sighișoara. îmi 
amintesc chiar că am citit undeva, și 
nu de mult, următoarele rinduri: „In 
comparație cu 1952, cind a luat ființă 
gospodăria, anul acesta fondul de bază 
a ajuns să fie nu o dată, nici de 
zece ori, ci de cincizeci de ori mai 
mare. Grajduri mari și moderne, ma
gazii spațioase în care încap zeci de 
tone de bucate". Aflindu-mă prin par
tea locului, mi-am zis că o vizită la 
o asemenea gospodărie mi-ar fi folo
sitoare. Și nici n-a fost altfel. Numai 
că... am dvut^ ntier^cda inspirație 
ca la sfirșiiul vh' * să ‘trec și pe la 
colțul ei roșu. Știam că acesta re
prezintă pentru orice gospodărie og
linda ei. îmi imaginam chiar, nerăb
dătoare, grafice de creșterea produc
ției, dulapuri cu cărți, colectiviști ci
tind, portrete de fruntași, auzeam 

■ chiar frinturi de replici din piesele in 
repetiție a echipei de teatru a colec
tiviștilor ... Aceasta, cu atit mai. mult 
cu cit, venind dinspre gară, directo
rul căminului cultural tovarășul 
colae Coleș, 
cu vederea, 
sistent:

— Poftiți, 
najat, e tot...

Cind am ajuns la gospodărie, oame
nii au ridicat din umeri...

— Unde e mă, colțul roșu?!... au 
început să se intrebe intre ei. Unul 
m-a dus pe o scară, într-o sală, cu 
niște bănci în mijloc și o lozincă pe 
o hirtie roșie, care se pare că fusese 
pe perete și căzuse de mult pentru că 
era plină de praf.

— Aici trebuie să fie ? I
Și a început să siringă in grabă 

niște hirtii și
— Aici e I 

ședință și... 
nem lozinca.

Brigadierul 
susținea insă 
este in camera de alături, acolo, unde 
este depozitat zarzavat. Contabila 
Marcu Emanoila, susținea din contra, 
că este acolo unde a fost porumbul. A- 
sistam la o adevărată ,descoperire ar
heologică" ...

Bibliotecara comunei, Elisabeta Paal,

mi-a explicat că povestea colțului roșu 
este veche ți acesta n-a existat de fapt 
niciodată. Radioul destinat acestui loc 
clntă la urechea contabilului, iar re- 
pețiile pe care le-a făcut clndva echi
pa de dansuri a căminului cultural, in 
vreo sală liberă la sediul colectivei, nu 
pot fi trecute in registrul de activitate 
a unui colț roșu imaginar.

Astfel stind lucrurile, conducerea 
gospodăriei ar trebui să se gindească 
serios și să rezolve de grabă această 
situație. .Colectiviștii din coumuna Da- 
neș sint oameni destoinici și colțul 
roșu ar trebui să devină, fără intirzi- 
ere, oglinda care să le lumineze stră
daniile i i

ADELA POPESCU

m-a rugat să nu-l 
ba chiar m-a invitat

Ni- 
trec 
iu

poftiți ți vedeți. E ame-

să alinieze băncile.
Dar a fost aseară o 

n-am avut timp să pu-

de cimp Suciu Sonica 
că sediul colțului roșu

LA S. M. T. NICULESTI-JIANU

Școala nouă la Vizantea
In comuna Vizantea, raionul Vran- 

cea, regiunea Galați, a fost terminată 
de curând construcția unei frumoase 
școli elementare de 7 ani-

Zilele trecute, școlarii și cadrele di
dactice au trecut la împodobirea cla; 
selor.

După vacanța de iarnă, copiii țăra
nilor muncitori din comuna Vizantea 
vor învăța în școala cea nouă.

nu numai de tova-

de rei

1

ia sută, tar 
a obținut 

depășire dt

mal jjț
de co&t al hntrului îl
. ......... -^SțliUL CCIui , 
l-am redusbu 23 la

3J\

GH. BACIU

de 1 
pentr

Iși îndeplinesc obligațiile contractuale la porumb
Pentru a contribui pe deplin la rea

lizarea fondului central de produse al 
statului, colectiviștii și întovărășiții din 
raionul Giurgiu iși îndeplinesc cu cin. 
ste obligațiile contractuale. Astfel, 
pînă la mijlocul lunii decembrie au 
fost predate pe bază de contract, pes
te 3.155.500 kg porumb și 973.100 kg. 
floarea-soarelui. Fruntași pe raion se 
află producătorii din comunele Slobo-

zia, Găujeni, Arsache, Băneasa, Gostk 
nu, Pietrele și Cacaleți care au predat 
cantitățile de porumb contractate în 
procent de 82—98 la sută.

Mult rămase în urmă cu livrarea 
porumbului se află comunele Vlașinug 
D. Cantemir, Frățești, Turbatu, Giuri 
giu-Oraș, Ghizdaru și Oncești.

TRAIAN BARBALATA 
corespondent

A fost depășit planul la achiziționarea 
mierei de albine

Plana] unităților cooperației de 
consum pe anul 1959 la achiziționa
rea mierei de albine a fost realizat 
și depășit cu 46 la sută recepționin- 
du-se cu 343 de tone de miere mai 
mult ca în anul

Cele mai importante cantități dă 
miere de albine au fost achiziționa
te în regiunile Galati (în medie cile 
10 kg. de miere de la fiecare familie! •> 
de albine existentă în regiune), Con
stanta (8,2 kg, de la fiecare familie 
de albine) ți Craiova (6,6 kg. miere).

De pe urma produselor contractate cu statul
Membrii gospodăriei agricole colec

tive din comuna Rast, regiunea Cra
iova, au predat în acest an statului — 
potrivit contractelor încheiate cu coo
perativa de consum și alte unități con
tractante, 673 vagoane sfeclă de za
hăr, 25 vagoane grîu 34 vagoane de 
floarea-soarelui, 16 vagoane de po
rumb boabe, importane cantități de 
lină, brînză, numeroși viței și porci 
etc.

Numai de pe urma produselor con
tractate cu statul, gospodăria a ob
ținut un venit de peste 4 milioane lei, 
primind în același timp și o cantitate

de 53.840 kg. zahăr, care se va îmi av 
părți colectiviștilor pentru zilele-muncă 
prestate.

Printre cooperatorii care au valoric 
ficat importante cantități de produse 
prin cooperativă se numără Ion Mala 
comete, care a vîndut 900 kg porumb, 
5 păsări și 40 de ouă, Neață Mitri< 
cună, care a vîndut peste 1.000 kg de 
grîu și floarea-soarelui. Ciobanu Mi 
hai, Florea Butoi și alții.

CAROL BORA 
corespondent

Un copil cu obrajii ru
meni se opri in fața 
S.M.T.-ului. Emoționat, 
citi firma scrisă cu litere 
mari. Privirea i se fixă 
undeva, dincolo de poar
tă, de unde se auzea du
duitul puternic al unui 
tractor. Potrivindu-și cu 
grijă pălăria pe creștet, 
se îndreptă cu pași mă
runți spre poartă. Un om 
il opri, intrebindu-l ce 
poftește. Era portarul. 
Ce să-i răspundă ?

— Vreau să vorbesc 
cu tovarășul director.

Portarul il privi cu 
bunătate, apoi il con
duse. In drum spre bi
roul directorului băiatul 
se uita tind in dreapta 
tind in stingă, in timp 
ce în minte ii sunau cu
vintele pe care și le mat 
spusese: „Mult aș vrea 
să mă fac tractorist".

Toate acestea s-au pe
trecut , cu cițiva ani in 
urmă. Băiatul de atunci. 
Ion Crețu, este azi trac
torist la S. M. T. Doro
banț u, raionul Medgidia, 
regiunea Constanța.

ION CRBTU
Tn fiecare primăvară, 

vară șl toamnă, UTOS- 
ul pe care il conduce el, 
umblă neîncetat de cum 
se ivește geana tranda
firie 
pînă 
nopții 
cimpia dobrogeană, 
pac, pac I Și acest 
al tractorului umple 
pia, pierzindu-se in 
de zare, către care țin
tesc ochii tractoristului, 
lacomi de depărtări. 
Cine n-ar putea pricepe 
ce se petrece in Sufletul 
acestui tlnăr, care fi-a 
îndeplinit cea mai mart\ 
dorință 2 Cine nu poate 
pricepe dragostea lui față 

o

a răsăritului și 
cind întunericul
se așterne pe

Pac, 
glas 
cim- 
fund

de munca pe care 
față de tractorul 
il conduce ? Prt 
primul rțnd^ fi 
lectidist âC, 
care l-a vă; 
treabă, fie 
cu soare arzător, fie in 
zii# posomorite și fri
guroase de toamnă.

Rezultatele muncii 
tractoristului Ion Crețu?

In campania de vară,

facfe 
a'e 
rtn 
TO-

''todd, 
f la 

a in zile

el și-a îndeplinit planul 
de producție intr-un pro
cent de 149 
in toamnă 
o frumoasă 
plan. Prin grija deose
bită pe cc^e o are de ' 
tractor, el a prelungit ' 
viața acestuia. De tind, 
are U.TO.S.-ul in pri-\ ' 
mire, 4 executat cu A 
2.500 de hantri fără re-' 
parați capitale, dintre 
cari peste 1000 de han* 
tri in acest an, reali- 
zitd economii de piese 
pe schimb In valoare de 
aproape 10.000 lei și de 
motorină in valoare de 
peste. 8.000 lei.

Băiatul ■ de altădată, .. 
care intrase sfios pe 
poarta S.M.T.-ului Dorot 
banțu, este azi tractor 1 
rist fruntaș, stimat șt 
iubit 
rășii săi de muncă, ci 
și de sutele de colecti
viști pe care ii ajută să 
culeagă recolte bogate și 
să-și făurească o viață 
tot mai îmbelșugată.

ȘT. CONSTANTIN 
corespondent

Pregătirea profesională a 
în atenția comitetului• ?

La gospodăria agricolă de stat Țintești
■muncitorilor 

sindical
utilajului agricol. De altfel, 
țiile au drept scop o buna cunoaș
tere a noilgr mărci de tractoare și 
mașini agridole, lucru necesar nu nu
mai pentru o exploatare rațională a 
lor, dar și pentru o reparare de călii 
tate.

— Participarea cu regifaritate la 
cursurile cercuri mecanic, mi-a spus 
Alexandru Bancfu, ne dă posibilitatea 
nouă, mecanizatorilor, să ție însușim 
cit mai multe din\tainele aflicării nor-» 
mativelor tehnice I la ingrijrea și în
treținerea mașinilor agricde, și al» 
folosirii cu pricepere a întegii capai 
cități de lucru a tfactoarelr. însușim 
du-ne cum se cuVlne tot c< se predă 

 

la cercuri, a mail adăugatei, șîntem 
siguri că în acest\an vomrealiza nu 
800 de hantri cit făcu anul trei 
cut cu fiecare tracthr, ci îiult 

 

mult, iar prețul--------- -- — -----
vom reduce Ia un niveV-^&zut celui 
din 1959, cînd 
sută sub plan.

Mecanizatorul Banciu are dreptate, 
Pregătirea profesională temnică est» 
condiția de bază în obțineea 
zultate bune în producție.

★

Munca comitetului sindhal 
gospodăria de stat Ținteși 
pregătirea profesională a mincitorilo 
permanenți nu se rezumă turnai 
mobilizarea acestora să paiticipe î 
număr mare la cursuri. Mimbrii cc 
miletului, ca, de pildă, Elena Negu 
lescu, Pavel Manea și Aurel țovac 
țin o strinsă legătură cu lectcii, s 
îngrijesc de procurarea materalulu 
bibliografic și al celui didactic et 
Tot în sarcina comitetului cade lopu 
larizarea la gazetele de perete 
cursanților silitori și criticarea deisl 
torilor. O atenție deosebită este aori 1 
dată modului în care cursanții apică 
în practică cele învățate la cursuiile 
de pregătire profesională.

demonstrație s-a accentuat pe 
furajării cu porumb siloz re-

Intr-una din zilele trecute, către a- 
miază, tovarășul Moise Marcel, pre
ședintele comitetului sindical de la 
gospodăria agricolă de stat Țintești, 
regiunea Ploești, a mai trecut o dată 
pe ia sectorul zootehnic. Avea sarci
nă din partea comitetului sindical să 
le amintească crescătorilor de ani
male cum că în seara aceleeași zile, 
la cercul zootehnic vor fi predate 
lecții despre tehnica și igiena mulsu
lui și despre furajarea vacilor și a 
tineretului taurin.

Strînși în jurul președintelui, Con
stantin Negoiță, Vaslle Marin și Con
stantin Geantă, mulgători de frunte, 
îl „iscodiră" :

— Și la lecția de azi se vor da 
exemple .din gospodăria noastră ? l-a 
întrebat mulgătorul Negoiță.

— Toate lecțiile care se predau la 
cursurile agrozootehnice, sint legate 
de activitatea oamenilor și a gospodă
riei noastre, i-a răspuns președintele.

...La ora fixată pentru începerea 
cursurilor, în sală erau prezenți 28 de 
muncitori care lucrează permanent in 
sectorul creșterii animalelor. Despre 
prima problemă, cea a mulsului, a vor
bit tov. Niculae Curcea, zootehnistul 
gospodăriei, iar despre furajare, teh
nicianul veterinar. Ambele lecții au 
fost presărate cu exemple din activi
tatea mulgătorilor. Zootehnistul a de
monstrat că obținerea unor producții 
intre 3.200—4.200 de litri de lapte 
de la vacile pe care le îngrijesc mul
gătorii fruntași, se datoresc aplicării 
cu strictețe a tuturor regulilor zooteh
nice. Totodată el a explicat de ce mul
gători ca, de pildă, Elena Negrea, și 
Stan Dumitru, care nu pun destul su
flet și interes la îngrijirea și hrănirea 
vacilor, obțin producții scăzute. Intre 
altele, zootehnistul a arătat că aceștia 
nu hrănesc totdeauna vacile după gra
ficul orar întocmit, nu le dau rațiile 
de furaje stabilite și nu fac cum se 
cuvine masajul ugerului înainte de 
muls. In cadrul lecțiilor, lectorii cer
cului zootehnic au făcut și demonstra
ții practice privind mulsul și furaja-

rea. La 
tehnica 
coltat și tocat în faza de coacere lap- 
te-ceară. Aceasta pentru că gospodă
ria posedă acest furaj în cantitate de 
2300 de tone și-l va folosi în propor
ție mare.

Cercul zootehnic nu este 
care se ține cu regularitate 
prezintă mult interes pentru 
Cu sprijinul organizațiilor 
P.M.R. și U.T.M., comitetul 
a mai organizat încă două

singurul 
și care 
cursanți. 
de bază 
sindical 
cercuri: 

unul agricol și altul mecanic. La cel 
agricol ’iau parte cu regularitate 12 
tovarăși, iar la cel mecanic 16 meca
nizatori. Și la aceste cercuri s-au ți
nut primele lecții. La cel agricol, bu
năoară, tov. Gheorghe Boiangiu, in
ginerul șef al gospodăriei a vorbit 
cursanților despre îngrijirea semănă
turilor în timpul iernii. Ei au înțeles 
că nici pe timp de iarnă munca in 
cîmp nu trebuie să înceteze. Semănă
turile, a arătat ing. Boiangiu, pentru 
a ieși viguroase din iarnă trebuie să 
fie ferite de îngheț, să nu fie lăsată 
apa să băltească pe ele, să se facă pa- 
razăpezi și, dacă culturile o cer, să se 
dea și îngrășăminte chimice etc. 
Lecția aceasta a fost însușită temeinic 
de Grigore Dăneț, Constantin Stan, 
Ioana Petre și Emilia Bonică, cursan
ți ai cercului agricol.

★

La începutul lunii decembrie cînd 
în gospodăria de stat Țintești, s-a pus 
problema înființării de cercuri pentru 
invățămintul profesional pe ramuri de 
producție, unii mecanizatori, n-au prea 
fost de acord cu această propunere. 
„Să le facem cu toții la un loc“, spu
neau unii. Dar de prea multă inter
venție n-a fost nevoie din partea co
mitetului sindical sau a conducerii. 
Pînă ia urmă toți mecanizatorii, prin
tre care și Emil Poenaru și Constan
tin Ursu sau Rotaru Ștefan, s-au con
vins că organizarea cercului mecanic 
și participarea lor la cursuri îi ajută 
mult acum la buna reparare a
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La S.M.T. Niculești-Jianu. regiunea Galați, au fost ridicate numeroase construcții necesare mecanizatorilor. In 
fotografie: clubul unde in aceste zile de iarnă se desfășoară o rodnică act ivitate culturală și artistică,
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DIN EXPERIENȚA UNITĂȚILOR FRUNTAȘE
Sfecla de zahăr - o cultură rentabilă

nu- 
fost 
cui-

îm-

In toamna aceasta, harnicii colecti
viști din comuna Hoghilag, raionul 
Sighișoara, au izbutit șă obțină o re 
coltă de..................... "
perioară 
în 1952, 
la ha la 
mai 14.435 kg., în anul 1959 au 
obținute, de pe întreaga suprafață 
tivată. 31.050 kg. la ha.

La dobindirea acestui rezultat 
bucurător a contribuit în mare măsură 
aplicarea retribuirii suplimentare. Sti
mulați de aplicarea acestui sistem, 
membrii echipelor conduse de Emma 
Heltner și Regina Signer, oe pildă, 
au muncit mai bine pămîntul, au exe
cutat la țimp și în bune condiții lucră- 
rile de întreținere, au folosit și îngră- 

■Lșăniinte chimice în perioada de vege- 
i:^Ma|ie, realizind astfel peste 44.500 kg 
ș®kfeclă de zahăr in medie la ha. 
tr Producțiile sporite obținute se dato 
’ resc pe de altă parte și faptului că 

membrii gospodăriei colective din 
Hoghilag, îndrumați de inginerul a- 
gronom, Augustin Degan, cultivă sfe 
cla de zahăr în cadrul asolamentului 
stabilit. Ca plante premergătoare s-a 
ales grîul. Pe terenul de 24 de 
ha pe care a fost cultivată sfecla de 
zahăr anul acesta, au fost executate 
următoarele lucrări : dezmiriștitul, a- 
rătura de toamnă la adincimea de 30 
cm. și fertilizarea terenului cu îngră
șăminte naturale (cîte 25-40 tone la 
ha). I,n primăvară, pe lîngă grăpat, 
s au mai executat două lucrări cu cul
tivatorul.

Insămînțatul s-a făcut în mustul ză
pezii, între 20 martie și i aprilie. Ca 
lucrări de întreținere au fost execu
tate 3 prașile mecanice, date la inter
vale scurte de 10-12 zile și alte 4 pra- 

t .^.s-.lqț manuale, precum și buchetatul și 
■fllwAul plantelor.

In perioada de vegetație, au fost a- 
plicate două îngrășări suplimentare, fo- 
losin-du-se în acest scop azotat de a- 
moniu și sare ®otasică.

sfeclă de zahăr cu mult su
calei din anii trecuți. Dacă 
de exemplu, producția medie 
sfeola de zahăr a fost de

Discutînd planul de producție

Ing. DANA CIGUSIEVICI

mativ 1.600 metri cubi apă la

Cine n-a auzit de marile succese obți
nute de către gospodăria colectivă din 
Păulești, regiunea Baia Mare? In foto
grafie : tov. Maria Zidaru, Erou al 
Muncii Socialiste, președinta acestei 
gospodării, discutînd planul de pro
ducție pe anul 1960 cu membrii con
siliului de conducere al gospodăriei.

Foto: AGERPRES

Construcții 
cu resurse locale

cart*

Pînă la sfîrșitul anului 1959, la gos
podăria colectivă „8 Mai" din satul 
Rachelu, Taionul Măcin, s-au terminat 
toate construcțiile planificate. Intre 
altele, au fost construite 2 grajduri 
pentru vaci de cîte 100 de capete fie
care, un patul, o magazie de cereale 

un atelier de tîmpiarie.
.Construcțiile au fost realizate în 

^Ve măsură cu resurse locale, obți. 
Tîndu-se și economii în valoare de 
peste 36.000 lei-

Printre cei care s-au evidențiat în 
mod* cu totul deosebit la lucrările exe
cutate au fost colectiviștii Marin Cor- 
bus și Ghiță Ivan.

Gospodăriile colective 
încheie contracte 

pentru a livra lînă

<W/:n

Gospodăriile colective din comune
le Gighera și Nedeia — raionul Gura 
Jiului — au obținut în acest an veni
turi importante, încheind contracte cu 
statul pentru diferite produse agricole.

Convinși de avantajele contractării 
cu statul. gospodăria din Gighera a 
încheiat de curînd un contract de vîn- 
zare pentru cantitatea de 2.960 de kg. 

(Ană, primind drept avans suma de 
") de lei. De asemenea, gospodă- 

__  colectivă din Nedeia a încheiat 
"contract pentru valorificarea unei can
tități de 1.950 de kg. de lină.

VOR IRIGĂ
634 DE HECTARE
Colectiviștii din comuna Gîldău, 

raionul Fetești, au hptărit ca în anul 
1960 să irige o suprafață de 634 ha 
pe care vor cultiva .porumb, sfeclă de 
zahăr, floarea-soarelui, cartofi și alte
le. Din această suprafață, 500 de ha 
Vor fi irigate cu a<pă d.in canalul ma
gistral Jegălia — Ștefan cel Mare, iar 
restul de 134 ha ce se găsesc în luncă, 
cu apă din Borcea.

De pe aceste terenuri colectiviștii 
și-au propus să obțină în anul 1960, 
5.000 kg .porumb, peste -2.000 kg floa
rea-soarelui, 40.000 kg sfeclă de zahăr, 
50,000 kg porumb <șiloz le hectar ete,

De pe lotul experimental, respectiv 
de pe 6 ha., unde au fost urmărite 
efectele pe care le are asupra produc
ției aplicarea unor doze mai mari de 
îngrășăminte naturale și chimice, pro 
ducția medie |a ha a ajuns pînă la 
42.500 kg sfeclă de zahăr.

Toate aceste lucrări au ajutat gos
podăriei colective din Hoghilag să ob
țină anul acesta, peste producția pla
nificată, cu 145.200 kg mai multă sfe
clă de zahăr. Veniturile realizate de. 
pe urma acestei culturi s-au ridicat I® 
suma de peste 240.000 lei.

Experiența anului trecut a dovedit 
colectiviștilor din Hoghilag că, în con- 
cițiile de climă și sol de pe Tirnava 
Mare, prin folosirea unor cantități mă-

Cum au objinut colectiviștii
12.740 kg. porumb 
la hectar

din comuna Roma 
știuleți

de- 
pro-de

fosta
1,75 ha.

In toamna anului 1958 colectiviștii 
din comuna Roma, raionul Botoșani, 
au hotărît să organizeze loturi 
monstrative pentru obținerea 
ducții record.

Pentru cultura porumbului 
ales un teren în suprafață de . 
care fusese cultivat cu floarea soare
lui. Acest teren este situat pe o pantă 
ușoară în apropierea grădinii de zar
zavat, colectiviștii avînd astfel putința 
să irige cultura. Terenul a fost arat 
din toamnă la adîncimea de 25 cm, 
îndată după- recoltarea plantei premer
gătoare.

In primăvară, colectiviștii au apli
cat lucrările de pregătire a solului așa 
cum i-a îndrumat ing. agronom Mo- 
vanu Pintilie. Producția obținută —

în aceste zile în toate gospodăriile 
colective se întocmesc planurile de pro
ducție pe anul 1960. La întocmirea a. 
cestora, colectiviștii țin seama de po
sibilitățile existente în gospodăria res
pectivă pentru ca folosindu-le cu chib. 
zuință să poată culege în noul an roa
de cit mai bogate în ceea ce privește 
consolidarea economico-organizatorică 
a gospodăriei. Grija cea mare a co. 
lectiviștilor este ca pe lîngă asigurarea 
unor recolte sporite la hectar, să dez
volte tot mai mult ramura creșterii 
animalelor și în special a vacilor de 
lapte.

Privită din punctul de vedere al 
creșterii animalelor, gospodăria colecti
vă „Drumul belșugului" din comuna 
Matca, raionul Tecuci, a făcut prea 
puțin în anul care s-a încheiat. In 
afară de turma de oi, care numără 280 
de capete, nici o altă fermă de anima
le nu s-a dezvoltat potrivit posibili, 
taților gospodăriei. De pildă, numărul 
vacilor de lapte este de 2 capete, iar 
al scroafelor fătătoare tot pe atîta, res
tul de 5 scroafe fiind reformate din 
cauza proastei îngrijiri și hrăniri a 
acestora.

Cu asemenea număr mic de vaci și 
scroafe, gospodăria nu a putut inregis. 
tra venituri bănești și deci n-a putut 
da colectiviștilor nici o sumă de bani 
pentru zilele-muncă efectuate în cursul 
anului 1959. Iar dacă adăugăm că 
gospodăria n-a contractat cereale — 
și în special porumb — cît putea 
contracta, se înțelege de ce colectiviș. 
tii din Matca n-au primit nici o sumă 
de bani la zîua-muncă- Nu era oare 
bine ca harnicul colectivist
Borș, de pildă, să fi primit, pe lîngă 
cele 7500 kg porumb, 1650 kg grîu etc., 
și bani în numerar ? Era foarte bine, 
dar consiliul de conducere al gospodă
riei a nesocotit cele două mari izvoa. 
re de venituri bănești : contractarea 
și livrarea de produse și creșterea ani
malelor avere obștească.

Se mai pune întrebarea : putea gos
podăria colectivă din Matca să asigure 
în anul care a trecut un frumos venit 
bănesc ? Putea, este răspunsul, căci ea 
a obținut între 3.200—4-000 kg po
rumb știuleți la hectar și posedă 124 
hectare teren arabil, pămînt de bună 
calitate, față de care încărcătura de 
vaci și scroafe este ca și inexistentă.

Colectiviștii din comuna Matca nu 
trebuie să uite că în dezvoltarea ave
rii obștești a gospodăriei colective, a 
fondului de bază, se află tăria econo
mică a acesteia și izvorvț veniturilor 

■ Vasiile

rite de îngrășăminte naturale și chi
mice și prin respectarea tuturor celor
lalte reguli agrotehnice se pot obține 
producții sporite la cultura sfeclei de 
zahăr- Ej s au convins totodată că 
mărirea suprafeței cultivate cu sfeclă 
de zahăr și a producției la unitatea de 
suprafață duce la o sporire însemnată 
a veniturilor gospodăriei.

încurajați de rezultatele obținute, 
membrii gospodăriei colective din Ho
ghilag sînt hotărîți să obțină în anul 
acesta o recoltă de sfeclă de zahăr și 
mai bogată, contribuind astfel la rea
lizarea sarcinilor trasate-de plenara 
C.C. al P.M.R. din .3-5 decembrie 1959,

S. HUDEA
corespondent

. i însă- 
în pătrat, 
fost fixate

Warwik 
îngrășă-

12.740 kg porumb știuleți la ha — 
este dovada convingătoare a importan
ței aplicării cît mai complete a reguli
lor agrotehnice.

Iată cîteva din lucrările aplicate 
culturilor de porumb de pe lotul de
monstrativ: la 30 martie, colectiviștii 
au discuit cu polidiscul urmat de o 
grapă. Apoi cu ajutorul unui marcator 
au marcat terenul în ambele sensuri, 
pregătind astfel terenul pentru 
mînțarea în cuiburi dispuse 
Distanțele dintre cuiburi au 
la 70 cm.

S-a folosit hibridul dublu 
277, tratat mai înainte cu 
minte bacteriene ca : azotobacterin,- 
fosfobacterin și silicobacterin, cîte o 
doză din fiecare pentru întreaga can
titate de sămînță folosită.

Insămînțarea s-a făcut Ia 14—15 
aprilie, cu cîte 3—4 boabe la cuib. 
Cuiburile au fost făcute cu sapa la o. 
adîncime de circa 12 cm. La fiecare 
cuib s-au aplicat și îngrășăminte. In 
total au fost folosite 15 tone mraniță 
în amestec cu 30 kg sare potasică. 45 
kg azotat de amoniu și 60 kg super- 
fosfat.

Prima prașilă s-a făcut la apariția 
primelor 2—3 frunze. O dată cu cea 
de-a doua prașilă s-a făcut și răritul, 
lăsîndu-se doar cîte 1—2 plante la 
cuib, ceea ce revin 40.800 plante la 
ha.. Copilitul s-a făcut o singură dată.

In afară de lucrările arătate mai 
sus, în timpul vegetației s-au mai a- 
plicat două udări. Prima udare s-a 
aplicat în faza înspicării, iar a doua 
la legat.

Norma de udare a fost de aproxi
mativ 1.600 metri cubi apă la ha. Iri
garea s-a făcut prin inundare, apa di- 
rijîndu-se cu sapele. După zvîntare, 
terenul a fost prășit.

Invățînd din experiența anului tre
cut, colectiviștii din Roma au hotă
rît să extindă treptat aplicarea celor 
mai înaintate metode agrotehnice în 
cultura mare. Pentru acest an. bună
oară, ei își pro-pun să cultive 70 ha cu 
porumb irigat.

Eilor pentru zilele-muncă efectuate, 
au toate posibilitățile și tot interesul 
să traducă în viață sarcina de mare 
importanță — sarcina sporirii efectivu
lui de animale și în special al vaci, 
lor de lapte. Acum cînd își întocmesc 
planul de producție pe 1960, ei trebuie 
să se gîndească la acest lucru cu toa
tă seriozitatea. O dată cu mărirea nu
mărului de vaci de lapte, ei trebuie să 
prevadă în planul de producție și ex
tinderea suprafeței cultivate cu porumb 
siloz și să asigure mărirea producției 
la hectar a acestei culturi, care duce 
la obținerea unor producții mari 
carne și lapte, și deci 
creștere a veniturilor 
lective și ale fiecărui

de 
la o însemnată 
gospodăriei co. 
colectivist.

S. RADUUN ÎNGRIJITOR FRUNTAȘ

I

Tudor Ghiță este unul din îngrijitorii fruntași de Ta ferma de taurine a gospodăriei colective din Palazu Mare, 
regiunea Constanța. Printr-o bună îngrijire și furajare a vacilor, el a reușit să obțină o producție medie de peste 

2750 litri de lapte pe cap de vacă-.
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• Plata muncii și după pro

ducția obținută este una din 
metodele aplicate în ultimul 
timp în gospodăriile colective 
în scopul cointeresării materia
le a colectiviștilor Aceasta duce 
ia efectuarea lucrărilor de cali
tate și la timpul optim, deci 
la obținerea de producții mari 
la unitatea de suprafață. Lu- 
crind după această metodă Ne
meș Ion colectivist din gospo
dăria colectivă „Viață Nouă" 
din comuna Papiu Ilarian, ra
ionul Luduș, regiunea Cluj, a 
primit ca retribuție suplimenta
ră 700 kg porumb și 216 kg car
tofi. Pentru depășirea producției 
la cultura sfeclei de zahăr Mol
nar Ion a primit 825 de lei și 25 
kg zahăr, Olteanu Alexandru — 
654 lei și 18 kg zahăr.

• In raionul Cricov. regiu
nea Ploești, există 91 unități a- 
grico’e socialist-cooperafiste care 
totalizează 13.319 familii, cu 
15.496 hectare. Numai în cursul 
anului 1959 în acest raion au 
intrat în gospodării colective și 
întovărășiri agricole 1 606 fami
lii cu 3.417 ha.

• De pe suprafața de 5 ha 
orezărie înființată în acest an, 
gospodăria colectivă „Steagul 
Roșu" din comuna Focșenei, ra
ionul Buzău, a obținut cîte 
3.724 kg orez la ha.

• La gospodăria colectivă 
„23 August" din comuna Iernut, 
raionul Luduș, regiunea Cluj, 
producția de cartofi din acest 
an a fost în medie de 23.380 
kg la ha, iar la G.A.C. „Drumul 
Fericirii" din Băbie, raionul 
Huedin, regiunea Cluj, produc
ția a fost de 40.000 kg pe un 
hectar.

• Gospodăria colectivă „Va- 
sile Roaită" din comuna Ziduri, 
raionul R. Sărat, a contribuit 
la fondul centralizat al statului 
în acest an cu 26 tone lapte de 
vacă, 17 tone lapte de oaie, 780 
kg lînă, 108 tone floarea-soare
lui, 11 vagoane grîu și 13 va
goane porumb.

• Insămînțînd experimental 
12 soiuri și hibrizi diferiți de 
porumb, la gospodăria colectivă 
„Drapelul Roșu" — Salonta, ra
ionul Salonta, în condițiile a- 
cestui an s-a dovedit a fi mai 
productivi hibrizii: Dobrogean x 
Phister care a dat 11.884 kg la 
ha, întrecînd soiul martor cu 
115,97 la sută, Visconsin 641 AA 
care a dat 11-957 kg la ha între
cînd soiul martor cu 116,68 la 
sută și Pioneer 352 care a dat 
11.845 kg la ha întrecînd mar
torul cu 118,45 la sută.

Pe valea Vărbilăului, la nord de re
ședința raionului Teleajen, se află co
muna Aluniș, unde în urmă cu doi ani, 
104 familii de țărani muncitori s-au 
unit in întovărășirea zootehnică „Mio
rița" în care au adus 38 hectare teren 
și 126 oi. In prezent întovărășirea po
sedă 240 hectare și 524 de oi din care 
195 sînt proprietate obștească.

O dată cu creșterea numărului de .fa
milii, al hectarelor și al oilor, a cres
cut și fondul de bază. Dacă in anul
1958 acesta era de 57.000 lei, în anul
1959 el a ajuns la 213.590 lei, revenind 
pentru fiecare ha de teren aproape 890 
lei.

Măsurile luate de întovărășiți în ce 
privește creșterea în cele mai bune con
diții a oilor în vederea sporirii produc
ției de lapte, le-a dat posibilitatea să 
contracteze cu statul o mare cantitate 
de brînză. In acest an întovărășiții au 
contractat 2.300 kg dar au predat 3-300 
kg. Au contractat, de asemenea, și 
cantitatea de 200 kg lină, 
revenit pentru fiecare oaie 
kg brînză, 0<500 kg urdă 
gram lapte de putină.

Toate aceste realizări au 
în evidență zilele trecute 
prezentării dării de seamă pe ___
1959 și a planului de producție pentru 
anul 1960. Numeroși membri ai întovă
rășirii au hotărît ca o parte din oile lor 
să fie trecute ca proprietate obștea
scă a întovărășirii. După' discuții-

iar lor le-a 
cîte 11,500 
și un kilo-

fost scoase 
cu prilejul 

! anul

IL cheltuit în sectorul 
—1,27 ici venit

Mi-a fost dat nu o dată să aud că 
in gospodăriile agricole de stat sec
torul avicol nu poate fi rentabil. Im
posibilitatea rentabilizării creșterii 
păsărilor în Gostat este susținută și 
acum de numeroși inși. Purtătorii a- 
cestei păreri sînt de regulă zooteh- 
niști. Ei transformă rezultatele slabe 
pe care le obțin într-un adevăr abso
lut sau, cel puțin, într-un adevăr 
care temporar, e general valabil.

Despuiat de zorzoanele tehnice, „ar
gumentul" prin care fiecare își sus
ține părerea arată în realitate așa: 
„Dacă eu nu obțin rezultate bune în
seamnă că nu se pot obține".

lată însă că în 1959, gospodării a- 
gricole de stat din diferite regiuni 
ale țării au demonstrat practic că sec
torul avicol poate constitui, dacă e 
bine gospodărit, un nesecat izvor de 
beneficii. De subliniat e faptul că a- 
ceste gospodării au obținut beneficii 
la creșterea găinilor — specia de pă
sări socotită cea mai puțin rentabilă 
in Gostat.

Printre unitățile cu rezultate bune 
în creșterea găinilor se numără și 
gospodăria de stat Șandra, raionul 
Sînnicolau Mare. Pe scurt, în cifre, 
rezultatele gospodăriei, se prezintă 
astfel : peste 150 de ouă pe cap de 
găină în loc de 138 planificate, 0,44 
lei prețul de cost al oului, puici care 
intră în producție la cinci luni și cîn- 
tăresc peste 2 kg cînd împlinesc o ju
mătate de an.

La mia de găini ouătoare, valoarea 
producției globale de ouă, calculată la 
prețu] de livrare, este de 152.000. Va
loarea la prețul de cost este de nu
mai 66 880. Iată deci că un leu chel
tuit pentru producția de ouă aduce 
1,27 lei venit La prețul de cost al 
laptelui, gospodăria agricolă de stat 
Șandra deține locul întîi pe Trustul 
regional Gostat Timișoara. Cu toate 
acestea la un leu cheltuit pentru pro
ducția de lapte, gospodăria are un Ve
nit de mimai 60 de bani. Și nu tre
buie uitat că. în general, creșterea 
vacilor de lapte este o ramură de pro
ducție rentabilă, iar la G.A.S. Șandra 
foarte rentabilă. Punînd față în față 
cele două sectoare de producție reiese, 
că, raportat la un leu cheltuit, din 
creșterea păsărilor se obține un ve
nit de peste două ori mai mare. Pen
tru a avea mai complet tabloul efi
cienței economice pe care o are creș
terea păsărilor trebuie să adăugăm la 
cele spuse și următorul fapt: viteza de 
rotație a mijloacelor circulante este 
mult mai mare în sectorul avicol de- 
cît în ramura producției vegetale și în 
celelalte sectoare zootehnice.

Se pune întrebarea: cum a reușit 
gospodăria din Șandra să obțină re
zultate deosebit de bune și beneficii 
din creșterea găinilor? Inginerul zoo
tehnist răspunde la această întrebare 
în cîteva cuvinte :

— Spre deosebire de alții, noi am 
început munca avînd convingerea că 

5A
le purtate de întovărășiții Gheorghe 
Dumitran, Ioan Tănase, Gheorghe Miu, 
C.tin Drăghici, Stanca Enescu și alții, 
adunarea generală a mai hotărît, ca in 
lumina expunerii făcute de tovarășul 
Gheorghe Gheorghiu-Dej la Plenara 
C.C. al P.M R. din 3—5 decembrie 
1959, întovărășirea zootehnică „Mio
rița" din , comuna Aluniș, să cumpere 
în cursul anului care începe 6 vaci și 
200 oi, și să construiască un saivan 
pentru 500 capete ovine, iar producția 
pe cap de oaie în anul 1960 să ajungă 
la 50 litri lapte.

Adunarea generală a mai hotărît pri
mirea în întovărășire a încă 32 de fa
milii de țărani muncitori, care au adus 
suprafața de 20 ha teren și 40 oi. 
Printre noii membrii ai întovărășirii 
zootehnice „Miorița" se numără An- 
ghela Miu Staicu, Ion C. Dan, Elena 
P. Negrila, C.tin Ianiandi, Ana Duță 
Pană, Ilinca 
și alții.

Priceperea 
vărășiții din 
pînă acum, hotărîrile cu privire 
munca din anul care începe, sînt ga
ranții că această întovărășire zooteh
nică va obține noi succese în consoli
darea ei economico-organizatorică, asi- 
gurînd membrilor venituri din ce în ce 

,mai mari.
VASILE C. ENESCU 

corespondent 

C. Grajdan, Maria Șerban

și hărnicia cu care înto- 
comuna Aluniș au muncit 

la

creșterea păsărilor este rentabilă. Con
vingerea aceasta ne-a determinat să 
nu considerăm sectorul avicol cenușă
reasa gospodăriei.

Intr-adevăr, acesta-i lucrul cel mai 
important, dar el nu-i nici pe departe 
singurul.

In primul rînd gospodăria agricolă 
de stat Șandra a socotit sectorul avi
col, sector interzis pentru accesul altor 
persoane în afara crescătorilor de pă
sări. In felul acesta găinile, care-s 
foarte sensibile, au fost ferite de boli. 
Mortalitatea păsărilor adulte a fost 
complet înlăturată, iar a puilor mici 
redusă sub zece la sută. Păstrarea e- 
fectivului, condiție principală pentru 
obținerea de rezultate bune, a consti
tuit așadar principala preocupare.

Furajarea puilor s-a făcut avîndu-se 
în vedere atît obținerea de carne ief
tină cît și creșterea rapidă. Puilor li 
s-au administrat rații cu compoziții va
riate și îndeosebi, bine preparate. Ast
fel, ei au fost hrăniți cu carne de cal 
fiartă și crudă, cu morcovi furajeri 
rași, cu orz și ovăz încolțit, cu drojdie 
de bere în amestec cu concentrate 
pisate și cernute. Puii foarte mici au 
primit în plus și gălbenuș de ouă. 
Aceasta n-a diminuat producția de 
ouă-marfă, deoarece, datorită bunei în
grijiri, puicile intrau în producție — 
după cum am spus — la virsta de 
cinci luni.

Taberele de vară au constituit un 
mijloc pentru ținerea găinilor și pui
lor in aer liber și pentru reducerea 
prețului de cost al ouălelor. In cotețe 
mobile, păsările au fost scoase și ți
nute pe lucernă pînă la recoltarea pă- 
ioaselor cînd au fost trecute pe mi
riști. Ele au adunat toate boabele de 
grîu și orz scuturate. Se înțelege că 
ținerea păsărilor pe lucernă și miriști 
a dus la mari economii de furaje.

Pentru 3.000 — 3.500 de litri de lapte 
pe cap de vacă furajată, pentru sub un 
leu pref de cost per litru

G. A. S. Poiana a luat măsuri 
eficace pentru sporirea 
produefiei și reducerea 

prefului de cost
în 1959 am obținut 3.300 de litri de 

lapte pe cap de vacă furajată. Hecto
litrul de lapte a fost produs la un preț 
de cost de 120 de lei- Deși planul la 
producția de lapte a fost depășit, pre
țul de cost în loc să scadă, a crescut 
față de cel planificat, cu 12 lei per 
hectolitru. Depășirea prețului de cost 
planificat este cauzată în primul rind 
de furaje pentru care s-a cheltuit Cu 
20 la sută mai mult decit prevedea 
planul. Cauza constă în producerea de 
furaje la un cost ridicat.

Noi am folosit învățămintele anului 
trecut și am luat din timp măsuri de 
înlăturare a cauzelor care au influen
țat creșterea prețului de cost la lapte.

Furajele pentru 1960 sînt asigurate 
în cantități suficiente și la prețuri de 
cost mai scăzute decit anul trecut. 
Totodată am produs o gamă variată 
de furaje astfel că hrănirea vacilor și 
a tineretului taurin va putea fi făcută 
rațional. Vom întocmi rații furajere 
diferențiate cantitativ și calitativ în 
raport cu producția, vîrsta, greutatea 
și starea fiziologică a animalelor. Ra
portul dintre unități nutritive, albumină 
digestibilă, substanță uscată, săruri și 
apă, va fi cel indicat de literatura 
științifică și de instrucțiunile Depar
tamentului Gostat.

Pentru acest an, am rînduit mult 
mai bine decît în trecut culturile din 
conveierul verde. Unele au fost se. 
mânate din toamnă, altele se vor se
măna în primăvară și în vară. Cele 
din vară vor fi cultură dublă. Folosind 
culturile din conveier, trifoiul verde și 
pășunea naturală, gospodăria Poiana 
va obține 65 la sută din producția de 
lapte pe seama masei verzi. Prețul de

A crescut numărul gospodăriilor 
de stat și suprafața de teren ce o dețin

In ultimele luni a continuat acțiunea 
de organizare a teritoriului gospodă
riilor agricole de stat din întreaga 
țară, în vederea asigurării condițiilor 
necesare dezvoltării lor ca unităh eco
nomice tot mai puternice. Astfel- prin 
dezarondarea gospodăriilor de stat cu 
întindere mare, greu de administrat, 
reorganizarea unor secții îndepărtate 
de unitatea centrală, comasarea tere
nurilor dispersate, preluarea de noi su
prafețe de terenuri din rezervele de stat 
și a altor asemenea măsuri, numărul 
gospodăriilor agricole de stat a crescut 
la 522 unități, față de 487 existente la 
începutul anului 1959.

In același timp, suprafața totală a 
gospodăriilor agricole de stat a crescut

SUCCESE DE SEAMĂ
In anul 1959, muncitorii, tehnicienii’ 

inginerii și funcționarii din gospodăria 
de stat Grași, raionul Tg- Neamț, re
giunea Bacău* au obținut succese de 
seamă. Intre altele, aci s-au dobindit

Vor cultiva 350 hectare 
cu porumb siloz

In anul 1959, la gospodăria agricolă 
de stat Cărei, regiunea Baia Mare, 
au fost cultivate 50 de ha cu porumb 
siloz, Aplicindu-se cu grijă complexul 
de măsuri agrotehnice, deși recoltarea 
s-a făcut intr-un ritm încetinit — ceea 
ce a avut urmări negative asupra cali
tății și cantității de masă verde la hec
tar, — aci s-a obținut o producție me
die de 34.000 kg la hectat, iar pc unele 
parcele chiar 60.000 kg.

Fiecăreia din cele 150 de vaci ale

Ferind păsările de boli prin Izolare, 
gospodăria a redus consumul de me
dicamente care scumpesc ouăle și mic
șorează calitatea cărnii.

Inginerul zootehnist al gospodăriei 
afirmă, pe bună dreptate, că felul cum 
a îngrijit G A.S. Șandra găinile nu 
prezintă noutăți. Cu alte cuvinte, gos
podăria n-a folosit metode noi care să 
nu fie cunoscute de orice tehnician cu 
oarecare pregătire. Ce-i nou atunci? 
Interesul deosebit manifestat de gos
podărie pentru sectorul avicol, interes 
pe care eu l-am intilnit rar. Gospodă
ria a ales îngrijitori ca tovarășa Ell- 
sabeta Albert la care dragostea pen
tru păsări se îmbină cu multă price
pere.

— Am produs oul la prețul de cost 
de 0,44 lei, am livrat pui in vîrstă de 
3 pină la 5 luni, cu o greutate medie 
de aproape 1,5 kg. Puii crescuți de 
noi pentru carne au fost cumpărați 
pentru prăsilă. Trustul zice că am fă
cut un lucru foarte bun. Ne dă exem
plu. îmi place — de ce n-aș spune-o: 
— lauda frustului... Numai că vezi în 
sinea mea nu sînt încă pe de-a între
gul mulțumit. Gospodăriile agricole 
de stat Jebel și Recaș au produs oul 
cu 30 de bani.

Nemulțumirea inginerului Akerman 
Victor ni- izvora din invidie.

— Cunosc cele două gospodării. 
Momentan au aceleași posibilități ca 
și a noastră. înseamnă că noi nu le-am 
folosit pe toate. Care să fie posibili
tățile pe rare nu le-am folosit?

l-am lăsat pe tovarășul Akerman să 
caute răspunsul la această întrebare. 
Dacă o să-l caute împreună cu mun
citorii. într-o consfătuire de producție, 
răspunsul va fi găsit neîndoielnic mai 
repede. Și desigur mai complet.

M. CALIANU

cost la laptele obținut pe seama masei 
verzi nu va depăși 50—60 de bani per 
litru. In lunile de iarnă vom furaja 
vacile în așa fel ca să fie menținută 
producția din timpul verii Litrul de 
lapte ne va costa in timpul iernii mai 
mult de un leu. Datorită insă prețului 
de cost scăzut ohțlnut în lunile de 
vară se va ajunge totuși la un cosi de 
producție mediu pe an sub un leu per 
litru.

Pentru a avea condiții optime de 
cazare s-au construit adăposturi de 
vară. Pentru iarnă, afară de grajdulv 
rile existente, am mai construit un 
grajd cu capacitate de 100 de vaci. In 
acest an vom mai face incă unul in 
care vor încăpea 150 de capete. In 
ambele grajduri introducem mica me
canizare la transportul furajelor, bă
legarului ; vom extinde totodată re. 
țeaua de lumină șl apă. Pentru o sută 
de vaci care formează lotul de selecție 
instalăm adăpători automate. Vacile 
din lotul de selecție de la care preve
dem o producție medie de cel puțin 
4 000 de litri de lapte, vor fi mulse 
cu aparate electrice. Mica mecanizare 
va spori mult productivitatea muncii 
și va contribui la reducerea prețului 
de cost. Productivitatea muncii va 
crește și prin aceea că noi am perma
nentizat mulgătorii și continuăm să le 
ridicăm nivelul cunoștințelor profesio, 
nale.

Deci avem toate condițiile să obți
nem 3.350 de litri de lapte pe cap de 
vacă furajată, cu sub un leu preț de 
cost per litru.

Ing. V. CONSTANTEA 
G.A-S. Poiana, regiunea Cluj

cu 266.000 ha. O mare parte din acea
stă suprafață provine din desțelenirea 
unor pășuni, fîneto și păduri neproduc
tive, preluate anul acetsa din rezervele 
de stat și ale sfaturilor populare.

In prezent- gospodăriile agricole de 
stat dețin o suprafață totală de 
1.730.000 ha de teren, din care 1.250.000 
ha arabil.

In continuare sînt prevăzute noî 
lucrări de desțeleniri de terenuri 
neproductive și preluări din rezervele 
de stat. Continuă de asemenea ac
țiunea de comasare a terenurilor dis
persate deținute de gospodăriile agri-t 
cole de stat.

(Agerpres)

2.800 kg griu la hectar, producția de 
lapte pe cap de vacă furajată a trecut 
de 3.150 de litri etc.

Totodată, gospodăria a realizat eco
nomii în valoare de peste 330.000 lei.

gospodăriei l s-au asigurat cite 7 tons 
porumb insilozat. Datorită folosirii po
rumbului insilozat in hrana animalelor, 
producția de lapte obținută a fost de 
2.970 litri pe cap de vacă furajată, 
de la unele obținindu-se chiar 4.500 de 
litri. Prețul de cost la lapte a fost re
dus cu 0,18 lei per litru.

a Pentru anul I960, gospodăria a hotă
rît să cultive 350 ha cu porumb sloi 
care va fi folosit pe scară mult mai, 
lamă în hrana animalelor.



pentru
Toate forțele

! Se poate spune, pe drept cuvînt, că 
anul 1960 a început bine. Faptele și 
evenimentele petrecute, mesajele și de
clarațiile conducătorilor marilor pu. 
teri, de care depinde în cea mai mare 
măsură pacea în lume, ne îndreptățesc 
să spunem că omenirea întreagă pă
șește pe drumul cel bun, drumul asi
gurării păcii și înțelegerii între țări. 

„Președintele Eisenhower salută 
realizarea înțelegerii cu privire la data 
conferinței la nivel înalt", a anunțat 
în ajunul Anului Nou, corespondentul 
din Augusta (S.U.A.) al agenției ame
ricane de presă „Associated Press".

Salutînd aceste declarații ale preșe
dintelui Eisenhower, opinia publică 
mondială critică în același timp, sus
pendarea, de către Statele Unite, a 
moratoriului asupra experiențelor cu 
arma atomică și cu hidrogen, suspen. 
dare care poate duce la reluarea de 
către S.U.A. a exploziilor atomice, cînd 
vor crede de cuviință.

Un alt corespondent din Londra al 
aceleeași agenții a anunțat, la rîndul 
său, că „Purtătorul de cuvînt al Mi
nisterului Afacerilor Externe al Marii 
Britanii a salutat acceptarea propune

ți rii occidentale de către Uniunea So
vietică".

In mesajul său de Anul Nou, preșe. 
, dintele De Gaulle a declarat că „In 

anul 1960, Franța intenționează să 
I contribuie la destinderea încordării in

ternaționale între Est și Vest". Tot cu 
prilejul Anului Nou, primul ministru al 

I Angliei, Macmillan, a declarat printre 
altele : „In anul 1959 s.a constatat o 
considerabilă destindere a încordării 
internaționale. Acesta este un feno-

R. P. D. COREEANA

întărirea păcii
men pe care noi trebuie să-l consoli
dăm cu răbdare și meticulozitate. Ne 
rugăm ca anul 1960 să contribuie la 
mersul nostru înainte pe calea ce 
duce spre pace, deoarece întreaga 
lume are nevoie ca uriașele resurse 
alocate în prezent oentru înarmare, să 
fie folosite în mod constructiv".

Cu toate că în declarațiile sale fă. 
cute cu prilejul Anului Nou a căutat 
să justifice rezerva cercurilor conducă
toare ale statelor din occident față de 
posibilitățile existente în domeniul des
tinderii încordării internaționale, Chris
tian Herter, secretarul de stat al Sta. 
telor Unite a spus că S.U.A. și aliății 
lor vor „studia împreună cu Uniunea 
Sovietică posibilitățile încheierii unor 
acorduri politice".

In răspunsul său adresat scrisorilor 
trimise de către reprezentanții opiniei 
publice din Japonia, Nikita Sergheevici 
Hrușciov a declarat că guvernul sovie
tic va face tot ce depinde de el pentru 
ca conferința la nivel înalt să fie în
cununată de succes. Iar în cuvîntarea 
rostită la tradiționala recepție de la 
Kremlin, șeful guvernului sovietic a 
arătat că anul care a trecut „a demons
trat în mod grăitor posibilitățile pen. 
tru micșorarea încordării internaționale 
și pentru întărirea păcii". El și-a ex
primat. totodată, convingerea că anul 
1960 va fi un „an și mai bun". Vorbind 
apoi despre programul de dezarmare 
generală și totală prezentat de U R.S.S. 
la Adunarea Generală a Organizației 
Națiunilor Unite, Nikita Sergheevici 
Hrușciov a spus printre altele : „Dacă 
propunerile noastre vor fi acceptate, 
sîntem gata în orice moment să des-

ființăm armata noastră și toți militarii 
noștri vor saluta această hotărîre. Dar 
dacă adepții „războiului rece“ ne vor 
atrage în labirintele unor dispute nes. 
fîrșite, trebuie noi oare să mergem pe 
calea lor, pe calea spre care ei vor să 
ne împingă ? Nu ar fi mai bine — a 
remarcat N. S. Hrușciov — să ne gîn- 
dim noi înșine și să reducem în mod 
unilateral forțele noastre armate, dar 
să amplasăm rachete pentru apărarea 
frontierelor noastre ?".

Cuvintele rostite de Nikita Ser- 
gheevici Hrușciov au fost primite cu 
satisfacție în toate țările lumii. De
clarațiile lui constituie rezultatul po- 
liticii consecvente de pace a U.R.S.S.

Pentru binele și progresul omenirii, 
pentru a preveni suferințele și dezas
trele pe care le-ar putea pricinui un 
nou război pe pămîpt, guvernul sovie
tic va depune toate eforturile, va face 
tot ce va depinde de el.

Alături de U.R.S.S. și de toate ță
rile socialiste, de partizanii păcii din 
întreaga lume, poporul romîn va lupta 
cu hotărîre in vederea înlăturării pri
mejdiei unui nou război.

Așa cum a arătat tovarășul Ion 
Gheorghe Maurer președintele Prezi
diului Marii Adunări Naționale, în cu. 
vîntarea rostită cu prilejul Anului Nou, 
oamenii muncii din R.P.R. nădăjduiesc 
că prin eforturile tuturor forțelor iubi
toare de pace, procesul destinderii în
cordării internaționale va continua, 
problemele internaționale litigioase vor 
căpăta o rezolvare pașnică, năzuințele 
de pace ale omenirii vor fi îndeplinite.

Un nou stat independent în Africa:CAMERUN
Incepînd din prima zi a acestui an, 

în Africa a apărut un nou stat inde
pendent : Camerunul. Pentru ca fosta 
colonie să-și dobîndească dreptul la 
independentă, au fost necesare dez
bateri îndelungate în cadrul Consiliu
lui de tutelă al Organizației Națiuni
lor Unite, în Adunarea generală și, 
mai ales, o atitudine dîrză și unanimă 
a poporului camerunez, care a cerut 
să aibă dreptul să-și hotărască sin
gur destinele.

Camerunul se află situat între Ni
geria, Congo belgian și lacul Ciad. 
Țara este foarte bogată în fier, mag
neziu, uraniu, zinc, aur, diamante, 
bauxită și cărbune. In păduri cresc 
esențe de lemn prețioase, clima și 
extraordinara bogăție în ape au cre
at condiții extrem de favorabile cul
turii arborilor de cauciuc, cacao, ca
fea. palmierilor, bananierilor și bum
bacului

In iunie 1884 Germania imperială, 
-„■'dornică de un imperiu colonial, a în

cheiat cu șefii cîtorva triburi dinspre 
ocean un „acord" pentru „proteja
rea" acestor triburi. In 1914 expirînd 
acordul înrobitor, Camerunul devine 
fără independentă. Dar Anglia și 
Franfa nu pot pierde o mare ocazie 
de a-și rotunji imperiul colonial. Ele 
Socotesc Camerunul una din „pose
siunile germane" și, ca atare, îl ocu
pă, apoi îl împart între ele. Franța a 
obfinut o suprafață de 432.000 km.p., 
iar Anglia aproximativ 88.000 km.p. 
5n partea ce se învecinează cu Nige-

ria. Liga Națiunilor aprobînd acest 
act tipic? colonialist a acordat guver
nelor englez și francez mandate care 
le dădeau dreptul să guverneze Ca
merunul. După cel de-al doilea răz
boi mondial, cele două mandate au 
fost exercitate in continuare, deși ele

R. P. Polonă

DiRECTOAREĂ
G.Ă.S.-uluî

Cînd Olga Hafnerowa s-a înapoiat 
acum 10 ani de la cursurile de direc
tori și a preluat conducerea gospodă
riei agricole de stat Bayonow din 
raionul Rociborz, muncitorii dădeau 
din cap cu neîncredere. „Femeie con
ducător I N-o să iasă nimic din asta, 
o să vedeți". Intr-adevăr, oamenii au 
văzut, însă cu totul altceva decît s-au 
așteptat. In numai doi ani, Hafnerowa 
a arătat din plin ce e în stare să facă.

Astăzi gospodăria Bayonow este în 
plină înflorire. La cereale producția 
medie e de 3.000 kg la ha, la sfecla 
de zahăr de 30.000 kg la ha, la car
tofi în jur de 16.000 kg., la ha. Pro
ducția de lapte a ajuns la 3-425 litri 
în medie pe cap de vacă. Cu 2 ani în 
urmă gospodăria Bayonow a avut 
225.000 zloți pierderi, iar anul trecut 
a realizat un venit de 250.000 zloți.

Dar nu numai producția e în aten
ția directoarei, ci și ridicarea nivelu
lui cultural al muncitorilor. In acest 
scop ea a depus multă stăruință pen
tru ridicarea unui lăcaș cultural în
zestrat cu televizor și bibliotecă și 
prevăzut cu încălzire centrală. La ac
tivitatea culturală iau parte nu numai 
muncitorii gospodăriei de stat, ci șl 
țăranii din sat. Tinerii din sat împreu
nă cu cei din gospodărie au format un 
cor, cu un bogat repertoriu.

Cu sprijinul directoarei, 
din gospodăria de stat au 
meroa.se excursii la Kracow, Wielieczce, 
Ojcowie și în alte părți. Din fondul 
cultural al anului curent vor fi termi
nate trei case de locuit, cu canalizare 
șl bae. Iar in anul 1960 în Bayonow 
va fi o spălătorie și călcătorie elec
trică.

'Se vede așadar în munca Olgăi 
Hafnerowa nu numai pricepere de 
conducător, dar și ochi de femeie bună 
gospodină. Grija pentru producția 
agricolă și grija pentru bunul trai ma
terial șl cultural al celor care muncesc 
în gospodărie, sînt la Hafnerowa de 
nedespărțit.

Puține femei din R. P. Polonă mun-, 
cesc în postul de director de gospo
dărie agricolă de stat. Dar ceea ce 
pot ele realiza s-a văzut la Bayonow.

au fost trecute in competenta Consi
liului de tutelă al O.N.U., puterile tu
telare Anglia și Franța fiind obligate 
„să pregătească" Camerunul in vede
rea independentei.

In ultimul deceniu, 
francez s-a dezvoltat 
mișcare de rezistentă 
majoritatea populației. La 12 aprilie 
1948 a fost creată Uniunea Populații
lor din Camerun al cărui program cu
prindea două revendicări fundamen
tale : independenta și reunificarea 
tării. „Tutorii" francezi, neliniștiți de 
creșterea rapidă a acestui partid in 
rîndul maselor, l-au interzis împreu
nă cu alte organizații democratice, in- 
staurînd asupra tării un val de crun
tă teroare. Detașamente de pedepsire 
au masacrat sule de camerunezi, iar 
alte citeva mii au fost aruncați in în-

în Camerunul 
o puternică 

care a cuprins

chisori. Conducătorii mișcării au fost 
deportați sau siliți să ia calea emi
grației. Atît Franfa, cit și Anglia au 
căutat să facă cit ma.i îndepărtată 
data obținerii independentei Cameru
nului.

In 1956, în tară a luat ființă orga
nizația frontului unic anticolonial — 
„Uniunea națională a Camerunului" 
— in care au intrat reprezentanții 
sindicatelor, precum și ai partidelor 
și ai organizațiilor interzise. Ca ur
mare a reorganizării forțelor patrio
tice și democratice, alegerile din 23 
decembrie 1956 pentru adunarea le
gislativă au fost boicotate de popor. 
Aproape jumătate din alegători nu 
s-au prezentat la vot, iar în unele re
giuni au votat numai 15 la sută din 
totalul alegătorilor. In aceste condi
ții s-au desfășurat primele alegeri în 
Camerunul francez. Ca urmare, 6 
mandate pentru Cameră au rămas li
bere ; în schimb, au fost aleși ca „re
prezentanți" ai camerunezilor 6 fran
cezi și un sudanez. Caimera aleasă în 
aceste împrejurări a devenit acum, 
odată cu dobindirea independentei 
tării Adunare națională și urmează 
să dea noului stat o constituție.

In ceea ce privește soarta Cameru
nului de Nord, Marea Britanie susfi- 
ne că „interesele Camerunului sînt 
mai bine apărate pe calea integrării 
cu Nigeria". Deci, populația din a- 
cest teritoriu trebuie să accepte „de 
bună voie" alipirea la Nigeria engle
ză, care urmează să devină la 1 oc
tombrie 1960 independentă și, toto
dată, membră a Commonwealthului 
englez. Regiunea de Sud a Cameru
nului englez va fi consultată printr- 
un referendum de-abia în acest an.

Iată de ce pentru poporul cameru- 
nez de 4,5 milioane de suflete, care 
a dobindit In aceste zile partial in
dependenta, dornic să realizeze reu
nificarea și democratizarea țării, să-și 
ridice nivelul de trai considerabil de 
scăzut, rămin încă destule dificultăți 
de învins.

C. LUCIAN

format un

muncitorii 
făcut nu-

Intr-un raion de munte
Dincolo de vîrfurUe înalte ale mun

ților, spre sud, la douăzeci de kilo
metri de marea cîmpie Tesan, în a- 
propiere de trecătoarea Namcian se 
află satul Iandi.

Nu departe de sat, se află centrala 
electrică, de unde,, pornesc firele care 
luminează cătunul Iandi și altele din 
împrejurimi.

Am pornit din Iandi spre centrala 
electrică.

Am intrat în clădirea proaspăt 
ruită a centralei. M-a întîmpinat 
rectorul. Toi Man Ho, pe care îl 
noșteam. Zîmbindu-mi binevoitor 
de obicei el mi-a spus:

— A, tovarășul corespondent, 
venit din nou pe la noi. Ne vizitați 
destul de des.

— Des ? A trecut un an de cînd am 
trecut pe aici ultima oară.

— Oare să fi trecut atît ? Dar cum 
vă place la noi de data aceasta ?

— Da, v-ați transformat într un an 
atît de mult că aproape nu vă mai re
cunosc.

Vorbeam strigînd cît ne ținea gura, 
pentru că altfel nu ne puteam auzi 
unul pe celălalt, din cauza zgomo
tului generatorului. Radiind de bucu
rie, directorul centralei m-a luat de 
braț și m-a condus afară. Ne-am așe
zat pe o bancă, la umbră și arii con
tinuat să discutăm- Directorul mi-a 
povestit:

— In luna octombrie a anului tre
cut -am început să construim centrala 
electrică.

Membrii cooperativei, folosind mași
nile trimise de muncitori și adunind 
cablurile și piesele aruncate în timpul 
războiului, au început construcția. 93 
de oameni, în tirrțp de numai 3 zile, 
au construit această centrală electrică.

— Lumină electrică I au răsunat 
pline de bucurie, vocile oamenilor.

In toate casele au început să ardă 
becuri electrice. Și în casa lui Voi 
Son și în cea a bătrînului Toi Sun Bin.

De la difuzorul instalat în fața col
țului roșu al clubului a început să ră
sune muzică veselă. Bătrîna Kim, care 
văzuse lumină electrică doar o singură 
dată, în orașul Saridon, începu să joa- 
ce de bucurie. Urmîndu-i ,pi.lda începu 
să joace tineretul. Chiar și eu, care 
știam că iluminatul electric în sat tre
buie să fie un lucru obișnuit, eram 
foarte emoționat, spuse Toi Man Ho. 
Bucuria mea și a tuturor țăranilor e 
legată de numele partidului drag. Am 
putut obține asemenea succese în eco
nomia națională, numai datorită Parti
dului Muncii din Coreea care a avut

vă- 
di- 
cu- 
ca

ați

întotdeauna o grijă nețărmurită față 
de popor și mai ales de țăranii mun
citori.

Toi Man Ho tăcu. Se îmbujorase de 
emoție. De fiecare dată cînd povestea 
cum a fost construită hidrocentrala 
lor, el retrăia acele momente solemne 
cînd în satul lor au început să cli
pească pentru prima dată luminile 
becurilor electrice și era emoționat ca 
și atunci.

Luîndu-mi rămas bun de la Toi Man 
Ho, m-am îndreptat spre moara de de- 
corticat orez. Acolo lucrau mai multe 
femei. Turnînd orezul decorticat în 
saci, ele vorbeau pline de voie bună. 
Le am dat binețe și le-am urat mai 
bun lucru.

— Mulțumim, tovarășe corespon
dent, mi-a răspuns una dintre ele, o 
femeie vioaie și bună de gură. De alt
fel, nu vedeți ce bun e lucrul ? Nu ve
deți că în locul nostru lucrează ma
șinile? Abia prididești să potrivești 
sacii la umplut. Apeși pe buton și ma
șina îți cojește singură orezul. întoc
mai ca-n basme.

Femeile izbucniseră într-un rîs ve
sel.

Cea care vorbise avea dreptate. A- 
cuma și la țară, în locul oamenilor 
lucrează mașinile. Pe arii, funcțio
nează treierătoare electrice. Datorită 
lor se economisesc zeci de mii de zile- 
muncă și se ușurează munca țărani
lor.

Oamenij care lucrau la treierat își 
povesteau și ei succesele.

— Dar știe oare tineretul că înainte 
vreme satu| nostru era un cătun îna
poiat? Pe timpul stăpânirii japonezi
lor, țăranii din satul nostru lucrau din 
zori și pînă-n noapte și nu mîncau 
niciodată pe săturate. Adesea, nu a- 
veau nici măcar terci de porumb, 
înainte de eliberarea patriei noastre 
de sub călcîiu! cotropitorilor, oamenii 
nici măcar nu îndrăzneau să viseze că 
vor putea avea lumină electrică în ca
sele lor, a spus unul din ei.

Planul de electrificare a satelor ela
borat de partid a fost înfăptuit aici 
în acest cătun de munte, prin con
struirea noii centrale electrice. In mo
mentul de față țăranii din Iandi și din 
împrejurimi continuă lucrările cu sco
pul de a mări capacitatea centralei 
electrice de trej ori.

Părăsind satul ale cărui cîmpii sînt 
irigate cu apă adusă cu ajutorul pom
pelor electrice, mă gîndeam la ziua 
cînd toate lucrările ae cîmp vor fi în 
întregime electrificate. Și ziua aceasta 
este foarte aproape.

LI VON MU

DIN U. R. S. S

Dezvoltarea agrk ulturii R*S.S* Uzbece 
științifice

gafă în bazinele rîurilor și agricultură 
neirigată (cerealieră și zootehnică și 
în perspectivă de grădinărit).

Cea mai însemnată prin greutate 
specifică și din punct de vedere al eco
nomiei naționale este zona agriculturii 
irigate, unde este concentrată 90 la 
sută din populația Uzbekistanului.

In urma aplicării proiectelor elabo
rate, se va schimba în mod substan
țial repartizarea culturii principale — 
a bumbacului. In împrejurimile orașe
lor. și pe pămînturile de pe care țăra
nii obțin recolte scăzute de bumbac, 
se prevede să se organizeze mari gos
podării pomicole, viticole și legumi
cole. Pentru lărgirea culturilor de bum
bac se repartizează mari masive ale 
păminturilor valorificate.

De asemenea este prevăzută și crea
rea unor regiuni specializate pentru 
cultivarea tutunului, și orezului.

pe baze
Specialiștii R.S.S. Uzbece elaborea

ză planul de organizare a agriculturii 
pe baze științifice în această republică 
din Asia Centrală.

Au fost întocmite măsurile agrono
mice, zootehnice și organizatorice care 
să contribuie lă ridicarea productivi
tății agriculturii pe întreaga republică.

Au fost elaborați deja indicii de 
perspectivă a nivelului producției glo
bale și a producției marfă la 100 ha 
pămint arabil, asolamentelor raționale, 
căile îmbunătățirii continue a econo
miei irigațiilor și creării unei baze fu
rajere trainice pentru creșterea anima
lelor și sericicultură pentru cele cinci 
regiuni agricole principale.

Teritoriul Uzbekistanului a fost di
vizat în trei zone naturale econo
mice : de pustiu-pășune unde se cresc 
oi de rasă Karakul ca ramtiră prin
cipală a agriculturii, agricultura iri-cipală a agriculturii, cultivarea tutunului,

Asanarea unei suprafețe de 1000.000 ha mlaștină
In Bielorusia, unde 

fost asanate 80.000 
mlăștinoase, au fost create alte 50 de 
stații și detașamente de ameliorare. 
Aceasta a permis să se sporească 
aproximativ de două ori volumul lucră
rilor în comparație cu anul trecut.

In anii 1959—1965, în Bielorusia s-a

în acest an au 
ha de pămînturi

unei suprafețe deplanificat asanarea
peste 1.000.000 ha de pămînturi mlăș
tinoase. Aceasta va permite mărirea re
coltelor anuale de cereale cu aproxi
mativ 4 milioane de tone, a recoltelor 
de cartofi cu 6 milioane de tone, a ce
lor de sfeclă de zahăr — cu 2,5 mi
lioane tone.

Bilanț și perspective
în activitatea de îmbunătățiri funciareA

150.000 de ha, prin lucrări de în-cea.
diguiri, desecări și bazine de acumu
lare, din care 30 000 ha pentru secto. 
rul de stat și 120.000 ha în sectorul 
cooperatist și individual. Lucrările de 
îndiguiri și desecări vor fi executate 
în primul rînd pe suprafețele atacate 
în 1959, pentru definitivarea lor și nu
mai în măsura terminării lucrărilor 
începute anterior vor fi atacate altele 
noi. De asemenea, se vor face amena
jări noi pentru irigații pe o suprafață 
de cca. 65,000, din care cca. 25 000 ha 
în sectorul de stat și cca. 40.000 ha în 
sectorul cooperatist și individual.

In 1960. metoda principală de iri
gare a suprafețelor noi amenajate în 
sectorul de stat va fi aspersiunea 
(cca. 80 la sută), iar în sectorul coope
ratist și individual irigarea de supra, 
față (prin brarde cca. 90 la sută) și 
numai 10 la sută prin aspersiune

In ceea ce privește dezvoltarea iri
gațiilor este necesar ca sfaturile 
populare regionale să cunoască bine 
de la începutul anului ceea ce au de 
făcut și să ia măsuri tehnico-organi- 
zatorice corespunzătoare, pentru rea
lizarea în întregime a planului. Tre. 
buie dusă o muncă susținută de lămu
rire în rîndul colectiviștilor, întovără- 
șiților și țăranilor muncitori cu gos
podării individuale pentru a-i con. 
vinge să-și amenajeze suprafețe iri
gate cît mai mari și să participe cu 
toate forțele la realizarea celorlalte 
lucrări de îmbunătățiri funciare.

In expunerea tovarășului Gheorghe 
Gheorghiu-Dej la plenara din 3—5 de. 
cembrie 1959, se arată, printre altele, 
că în 1960, în agricultură se vor în-

vesti tn total 4,4 miliarde lei, ceea ce 
reprezintă o creștere de peste 25 la 
sută față de anul trecut. Din aceste 
fonduri o parte va fi destinată lucră
rilor de îmbunătățiri funciare și în 
primul rînd amenajării unor impor
tante suprafețe pentru irigare. In 
scopul dezvoltării lucrărilor de îmbu
nătățiri funciare, gospodăriile colec
tive trebuie îndrumate de organele de 
partid și de stat să folosească la a- 
ceste lucrări, pe lîngă ajutorul tehnic 
și financiar dat de stat 
materiale și bănești din 
resurse proprii.

In anul acesta 
Cluj, Constanța, 
au de realizat 
mari la lucrările 
cari. De aceea ele trebuie să organi
zeze astfel munca incit atacarea lu
crărilor să se facă încă de la începu
tul anului, pentru a nu se pierde pe
rioada favorabilă de lucru din primă
vară.

La irigații, sarcini mari revin regiu
nilor : Constanța (13.000 ha), Galați 
(10 000 ha), București (9.000 ha), 
Craiova (7 000 ha) și Timișoara 
(4.500 ha).

Din suprafețele planificate a fi a- 
menajate pentru irigații in 1960, pe 
cca. 30 000 ha, lucrările au fost în
cepute încă din toamna anului 1959, 
ele aflîndu-se într-un stadiu avansat. 
Deosebit de aceasta, Direcția generală 
de îmbunătățiri funciare și construcții 
agricole din Ministerul Agriculturii, 
s-a preocupat de asigurarea documen
tațiilor necesare lucrărilor din planul 
pe 1960, precum și de asigurarea tu
turor utilajelor necesare de pompare, 
aspersiune și de realizarea racordurilor 
electrice.

și mijloace 
fonduri și

Baia Mare,regiunile
Galați și Timișoara 
volumele cele mai 
de îndiguiri și dese-

In ducerea la îndeplinire a sarcini
lor de plan pe 1960, privitoare la îm
bunătățirile funciare, un sprijin pre
țios pot și trebuie să-l dea comitetele 
executive ale sfaturilor populare re
gionale. Ele sînt datoare să defalce 
sarcinile de plan pe raioane și comu
ne și cu sprijinul colectivelor raionale 
și comunale de îmbunătățiri funciare 
să întocmească programele de mobili
zare a forțelor de lucru. Aceste sarcini 
trebuie să fie prelucrate încă de la în
ceputul anului cu cei care urmează să 
le execute. La rîndul lor, Oficiile re
gionale de îmbunătățiri funciare tre
buie să dea un sprijin substanțial a- 
cestor colective în întocmirea judi
cioasă a programelor pe fiecare lu
crare în parte.

De asemenea Oficiile regionale de 
îmbunătățiri funciare și conducerile 
gospodăriilor agricole de stat sînt 
datoare să ia măsuri ca toate amena
jările noi pentru irigații, precum și lu
crările de reamenajări, care urmează 
să fie date în folosință în 1960, să fie 
terminate pînă la 1 mai i960. Pe lingă 
aceasta, este necesar să se pună în 
funcțiune toate instalațiile de pompare 
și de aspersiune pînă la finele lunii 
aprilie, făcindu-se și probele de func
ționare necesare.

Pe de altă parte este necesar ca 
Trusturile regionale gostat, gospodă
riile agricole de stat, secțiile agri
cole regionale și gospodăriile colecti
ve să-și întocmească încă din cursul 
lunii ianuarie 1960, planuri de exploa
tare a suprafețelor irigate, care să cu
prindă : planul culturilor irigate, pla
nul de udări, planul mijloacelor de 
producție necesare exploatării acestor 
suprafețe (forța de muncă, materiale, 
utilaje, mijloace de transport).

In cursul lunilor Ianuarie — martie 
1960, Trusturile regionale gostat și 
Secțiile agricole regionale trebuie să 
organizeze cu concursul O.R.I.F. șco
larizarea unui număr cît mai mare de 
cadre de udători, brigadieri, mecanici 
și cadre tehnice în vederea exploatării 
în bune condiții a suprafețelor care se 
vor iriga.

Se simte de asemenea nevoia orga
nizării unei mai bune evidențe a lu
crărilor de amenajări pentru irigații, 
executate și puse în exploatare, pre
cum și a producțiilor ce se obțin la 
culturile irigate. Este necesar de ase
menea ca Departamentul Gostat, Di
recția generală de îmbunătățiri fun
ciare și construcții agricole din Minis
terul Agriculturii și secțiile agricole 
regionale să controleze permanent pe 
teren modul cum se exploatează atît 
amenajările pentru rigații. cît și cele
lalte lucrări de îmbunătățiri funciare.

Insfîrșit, pentru desfășurarea în 
condiții cît mai bune a lucrărilor de 
îmbunătățiri funciare. O.R.I.F. trebuie 
să întocmească în ce] mai scurt timp 
documentațiile necesare pentru irigații, 
în primul rînd pentru sectorul coope
ratist și individual și apoi pentru 
restul lucrărilor din plan. De aseme
nea O.R.I.F. au datoria să organizeze 
mai temeinic șantierele cu muncă vo
luntară, astfel incit lucrările să se 
efectueze ritmic, continuu și să nu se 
mai amîne executarea lucrărilor de 
construcții hidrotehnice și a instala
țiilor aferente.

Munca depusă de organele locale de 
partid și de stat în 1959 pentru reali
zarea planului lucrărilor de îmbunătă
țiri funciare a fost destul de rodnică 
și a marcat un progres însemnat față 
de anii anteriori. Este necesar ca în 
1960, atenția organelor locale să se 
îndrepte cu eforturi sporite nu numai 
spre execuția lucrărilor de îmbunătă
țiri funciare, ci îndeosebi către ex
ploatarea lor, pentru a contribui în 
felul acesta la mărirea producției a- 
gricole, la ridicarea nivelului de trai 
al poporului muncitor.

eiiîtâ i
COLECTIVISTĂ 

$1 SPORTIVĂ FRUNTAȘA
mulțumitoare. La Spartachiada Fefe-r 
lor, competiție organizată în 1958, d« 
U.C.F.S., regiunea Oradea, am ocupat! 
primul loc pe regiune, la proba de 
500 metri".

Apoi tînăra Magda Bordoș, ne.a’ 
vorbit despre activitatea sportivă și! 
culturală a tinerilor din comuna Borș- 

„Trebuie să știți că tinerele și ti-' 
nerii din comuna noastră mai practică 
cu multă pasiune handbalul, fotbalul, 
tenisul 
Echipa 
primul 
chiadei 
sat pe 
tism, au ocupat locuri fruntașe 
Iau Papp, Ludovic David, Gh. 
și alții.

Tinerii din comuna noastră 
gesc foarte mult și activitatea 
rală. Ei participă în număr mare la 
manifestările artistice ce se organizea
ză la căminul cultural. Chiar și eu 
fac parte din cor. De altfel, noi sîntem 
prezenți la toate acțiunile întreprinse 
de organizația U.T.M. și organele lo
cale.

In anul 1957, am avut cinstea de a 
participa la Festivalul Mondial al Ti. 
neretului care s-a desfășurat la Mos
cova, unde am putut vedea multe lu
cruri frumoase. Aici am cunoscut ti. 
neri din toate colțurile lumii, tineri 
care luptă pentru viață și pace. Cînd 
m-em întors acasă, le-am povestit co
lectivistelor și colectiviștilor din co. 
muna noastră despre cele văzute în 
marea țară a constructorilor comunis
mului. Le-am povestit despre viaț.-asf 
activitatea culturală și sportivă 
pulsează din plin în Capitala Uniuni» 
Sovietice.

' Cele spuse de mine au constituit 
Un imbold în ’munca și activitatea 
sportivă a tinerilor din comuna noas
tră. Pentru viitor ne propunem să 
obținem recolte tot mai bogate și ne 
linie sportivă, să repurtăm noi succese. 
Dorim ca la viitoarea ediție a „Cupei 
Agriculturii" să obținem rezultate mai 
bune și dacă se va putea să cucerim 
chiar titlul de campioane la volei".

Tînăra Magda Bordoș se numără 
printre colectivistele fruntașe din gos
podăria agricolă colectivă „Gh. Doja“ 
din comuna Borș, raionul Oradea. Ea 
este apreciată pentru hărnicia in mun, 
că ca și pentru frumoasa activitate 
pe care o desfășoară in cadrul aso
ciației sportive „Stăruința" din aceas
tă comună. De altfel, Magda Bordoș 
este căpitana echipei de volei a co
lectivistelor din Borș, formație care 
este cotată printre cele mai bune din 
raionul Oradea.

Echipa feminină de volei din Borș 
s.a clasat pe primul loc la etapele: 
raională, regională și interregională a 
Spartachiadei tineretului, ediția 1959. 
De asemenea, la „Cupa Agriculturii" 
după ce a cîștigat pe rînd, titlul de 
campioană raională și regională, la 
turneul final a reușit să ocupe locul 2 
la egalitatea de puncte (9) cu echipa 
„Voința" din regiunea Stalin, clasată 
pe primul loc.

La frumoasele rezultate obținute de 
echipa feminină de volei „Stăruința" 
o contribuție de seamă a adus și Mag- 
de Bordoș, brigadieră la grădina le. 
gumicolă a G.A.C. „Gh. Doja‘. Am 
avut prilejul s-o vedem jucînd la cele 
două competiții amintite mai sus, și 
am admirat la ea dîrzenia și perse, 
verența cu care luptă pentru fiecare. < minge.

Intr-o scurtă convorbire avută cu 
colectivista și sportiva Magda Bordoș, 
aceasta ne-a spus:

„Atît eu cît și colegele mele de 
muncă și de sport practicăm voleiul de 
vreo doi ani. Insă, se poate remarca 
că nu avem încă o experiență prea 
mare și nu posedăm toate elementele 
tehnice ale acestui joc. Dar, ne vom 
strădui să le învățăm. De fapt, prima 
mea pasiune-pe linie sportivă-a fost 
atletismul, unde am obținut rezultate
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de masă, schiul, șahul și oină, 
feminină de handbal a ocupat 
loc la etapa raională a Sparta- 
Tineretului, iar băieții s-au cla. 
locul 2. La întrecerile de atle-'j
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